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Události obrazem

Letošní velikonoční košt vín v hale Sportcentra Želva se těšil velkému zájmu

Mužské krojované pěvecké sbory se sešly 24. dubna v sále kulturního domu na svém už 30. setkání

Návštěvníci Otevřených sklepů pod Dubňansků horů si 21. května užili výborných vín i pěkného počasí



3

Z RADNICE • ČERVEN | 2022

Úvodem
Léto je tady, tak si ho užijme.

Po dvou letech nejistoty a covidové nervozity se 
ocitáme konečně na prahu léta, které by mohlo 
býti létem, na jaké jsme bývali zvyklí. Nemyslím 
teď na úmorná vedra, dlouhotrvající sucha, žízně 
a rozpálené asfaltové plochy. Mám na mysli čas 
prázdnin s koupáním na koupalištích, rybnících 
i v mořích, plné zahrádky restaurací, večerní zába-
vy, kdy člověku i v noci na oblečení stačí kraťasy 
a tričko, anebo taky letní kina, na každém rohu 
stánky se zmrzlinou, čundry, vodácké výpravy 
a dozrávající letní ovoce. 

Vím, že toho co se nám bude snažit komplikovat 
život, zůstává pořád přehršel, ale nenechme si 
to letošní léto kazit! Ani hloupou politikou vlád 
a vládců, závistivými sousedy nebo známými 
neznámými pomlouvači na FB a snažme se užít si 
každý den. Protože každý den, každý týden i kaž-
dé léto je neopakovatelné a jediné. Tak ať je taky 
jedinečné a jedinečně parádní.

Přeji Vám svým jménem i jménem všech kolegyň 
i kolegů, abyste si užili všeho naplno. A určitě ne-
zapomeňte navštívit i to, co nabízí pro letošní léto 
naše město. Myslím, že toho není málo. 

František Tříska 
starosta města
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Rada města schválila
- poskytnutí finančního daru 
ve výši 18 500 Kč a uzavření 
darovací smlouvy mezi Městem 
Dubňany a příjemcem Spolek 
rodičů Základní školy Dubňany, 
Hodonínská 925, 696 03 Dub-
ňany, IČO: 47895390, na úhra-
du části nájmu haly SC Želva při 
akci Školní ples s datem konání 
26. 3. 2022.

- uzavření Dodatku č. 2 ke 
smlouvě o provozování tele-
vizního kabelového rozvodu 
a provozování služby přístupu 
k internetu mezi Městem Dub-
ňany a společností NOEL, s.r.o., 
IČO: 48908991, se sídlem Na 
Pískách 3275/3, 695 01 Hodo-
nín, dle předloženého návrhu.

-„Pravidla pro stanovení výše 
odměny pro hudební, pěvecký 
a recitační doprovod při ob-
řadech pořádaných městem 
Dubňany pro občany města 
Dubňany“ dle předloženého 
materiálu, a to s účinností ode 
dne přijetí tohoto usnesení.

-„Pravidla pro poskytování 
darů občanům města Dubňa-
ny“ dle předloženého materi-
álu, a to s účinností ode dne 
přijetí tohoto usnesení.

-způsob úhrady stravného za 
děti z Ukrajiny navštěvující zá-
kladní školu a mateřské školy 
v Dubňanech a stravující se ve 
Školní jídelně Dubňany, p.o. 
následovně:

• stravné hradí zřizovatel, tj. 
město Dubňany, 

Z usnesení rady města
• k úhradě budou použity fi-

nanční prostředky rozpočtové 
kapitoly 5213 Krizová opatření.

- poskytnutí mimořádné dota-
ce ve výši 13 375 Kč z rozpočtu 
města pro rok 2022 a veřejno-
právní smlouvu s příjemcem 
Spolek MUŽÁCI DUBŇANY, 
Nádražní 1000, 696 03 Dubňa-
ny, IČO: 68730624, na úhradu 
části nákladů na 30. krojova-
né setkání mužských sborů 
s datem konání 24. 4. 2022. 
RM upozorňuje, že k dalším 
případným finančním požadav-
kům spolku v tomto roce, např. 
na koňský povoz při příležitosti 
hodů, již zaujme negativní 
stanovisko. 
- Smlouvu o dílo mezi Měs-
tem Dubňany a společností 
STRABAG a.s., Kačírkova 982/4, 
Jinonice, 158 00 Praha, IČO: 
60838744, na investiční akci 
„Účelová komunikace ZŠ Dub-
ňany“ s cenou 1 993 893,57 Kč.
- za dodavatele veřejné zakáz-
ky malého rozsahu „Úprava 
prostranství před hřbitovem 
a hlavního chodníku“ spo-
lečnost LIKOMSTAV MORA-
VA, s.r.o., Trávníky 502/23, 
691  53  Tv rdon ice ,  IČO : 
29301483, která nabídla eko-
nomicky nejvýhodnější nabíd-
ku ve výši 3 949 974,16 Kč. 
- úhradu nákladů spojených 
s pořádáním „Aktivizačního 
programu pro seniory“ pořáda-
ného Psychiatrickým centrem 
Fénix, o.p.s. ve spolupráci s Kul-
turním a informačním centrem 
města Dubňany.

- záměr poskytnutí příspěvku 
na výdaje spojené s nástupem 
dětí do 1. ročníku základní 
školy ve výši 2 000 Kč na jed-
no dítě a  u k l á d á  vedoucí 
finančního odboru připravit 
rozpočtové opatření přesunem 
mezi kapitolami.

O tyto prostředky bude navý-
šen rozpočet Základní školy 
Dubňany, p.o. a částka bude 
účelově vázána na úhradu 
těchto výdajů: pořízení indi-
viduálních učebních pomůcek 
a potřeb, knih, učebnic, pří-
padně prostředků využitelných 
v online výuce, výlety, případně 
dopravu na školní akce, ex-
kurze.

Čerpání příspěvku časově ne-
omezovat, tzn., prostředky 
bude možné čerpat i v dalších 
ročnících docházky dítěte.

- výzvu, zadávací podmínky 
a obchodní podmínky pro 
podlimitní veřejnou zakázku 
na stavební práce zadávané 
ve zjednodušeném podlimit-
ním řízení dle ust. § 53 zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání 
veřejných zakázek, ve znění 
pozdějších předpisů, s názvem 
„Stavební úpravy a přístavba 
zázemí FK Baník Dubňany“. 
- následující:

• předložení žádosti o NFP za 
účelem realizace projektu 
„Kam za Vtákmi“ (ITMS číslo 
žádosti o NFP NFP304020B-
MX4), jehož cíle jsou v sou-
ladu s platným územním plá-
nem města Dubňany, resp. 



5

Z RADNICE • ČERVEN | 2022

s platným plánem rozvoje 
Jihomoravského kraje;

• zajištění realizace projektu 
v souladu s podmínkami 
poskytnutí pomoci;

• zajištění finančních pro-
středků na spolufinancování 
realizovaného projektu ve 
výši rozdílu celkových výdajů 
projektu a poskytnutého NFP 
v souladu s podmínkami 
poskytnutí pomoci (spolufi-
nancování dle schváleného 
rozpočtu činí 3 842,54 €).

- cenovou nabídku na vybudo-
vání tanečního sálu v prosto-
rách Základní umělecké školy 
Dubňany, p.o. od společnosti 
Divadelní služby Plzeň, s.r.o., 
Sukova 2604/26, 301 00 Plzeň 
3, IČO: 29122651, s cenou 
206 446 Kč.

- podání žádosti o dotaci pro 
Základní školu Dubňany, pří-
spěvková organizace, do výzvy 
IROP - Infrastruktura základ-
ních škol a deklaruje zachování 
výstupů projektu po dobu 
udržitelnosti akce. 

- žádost pana Stanislava Finka, 
IČO 10576410, sídlem Těšice 
582, 696 19 Mikulčice, o pro-
nájem veřejného prostranství 
za účelem provozování zábav-
ných atrakcí o Velikonocích 
a na hody na části pozemku 
p.č. 1992/4 v k.ú. Dubňany 
a dále schválila Smlouvu o ná-
jmu s výše uvedeným na ob-
dobí II. pololetí 2022, 2023, 
2024 a 2025 s úhradou ve 
výši celkem 55.000 Kč ročně 
(z toho 22.000 Kč za Velikonoce 
a 33.000 Kč za hody) za nájem 
pozemku v předloženém znění.

- zařazení pozemní komuni-
kace (Rozšíření MK ul. Na Dí-
lech) na pozemcích p.č. 601/1, 
601/11, 2848/67, 2848/351, 
601/12 a 601/13 v k.ú. Dub-
ňany do kategorie dle § 
6 odst. 1 a odst. 2 zákona č. 
13/1997 Sb., o pozemních 
komunikacích, jako místní ko-
munikace III. třídy (obslužná), 
s názvem 121c.

- na základě žádosti spolku 
PETROV – DUBŇANY, Spo-
lek pro práci s mládeží, IČO: 
686 87 681, sídlem Nádražní 
1427, 696 03 Dubňany, uhra-
dit náklady na dopravu při 
pořádání letního vodácko-
-turistického tábora pro děti 
Vltava 2021 do maximální výše 
30 000 Kč. Faktura bude do-
pravcem vystavena na Město 
Dubňany. 

Rada města projednala
- informace ohledně cenové 
nabídky na administraci dotač-
ního projektu „Stavební úpravy 
a přístavba zázemí FK BANÍK 
DUBŇANY“ z dotačního titulu 
„Regiony 2022“ a  s c h v á l i l a  
uzavření příkazní smlouvy na 
administraci uvedené dotace 
se společností Regionální roz-
vojová agentura Východní Mo-
ravy, IČ: 45659176, se sídlem tř. 
Tomáše Bati 5146, 760 01 Zlín, 
za sjednanou odměnu příkaz-
níka ve výši 171 000 Kč. 

- žádost Mažoretek Kelly Dub-
ňany (TJ Sokol Dubňany) s tím, 
že jako místo vhodné pro 
konání akce pálení čarodějnic 
zajistila žadateli prostory fot-
balového hřiště a  u k l á d á 
finančnímu odboru uhradit ná-
klady spojené s pořádáním výše 
uvedené akce s datem konání 

30. 4. 2022, a to do maximální 
výše 3 000 Kč. 

Rada města pověřuje
- zaměstnance města Dubňany 
paní Michaelu Jandovou, aby 
městem Dubňany pověřeného 
zaměstnance Ing. Danu Pa-
nákovou plně zastupovala ve 
věcech výkonu veřejného opa-
trovnictví u všech osob, u nichž 
bylo rozsudkem příslušného 
soudu ustanoveno město Dub-
ňany veřejným opatrovníkem 
a u všech osob, u nichž tato 
povinnost městu Dubňany 
plyne z platné právní úpravy, 
zejména zákona č. 89/2012 Sb., 
občanský zákoník, ve znění 
pozdějších předpisů. 

Rada města ukládá
- finančnímu odboru navýšit 
o 67 400 Kč neinvestiční pří-
spěvek na provoz organizaci 
Základní škola Dubňany, p.o., 
za účelem realizace příměst-
ského tábora pro děti v termínu 
od 18. 7. 2022 do 22. 7. 2022. 

- finančnímu odboru uhradit 
náklady spojené s pořádáním 
velikonočního jarmarku s da-
tem konání 16. 4. 2022, a to do 
maximální výše 3 000 Kč. 

- městskému úřadu navýšit 
finanční prostředky v rozpoč-
tové kapitole 2321 Odvádění 
a čistění odpadních vod.

- finančnímu odboru uhra-
dit náklady na autobusovou 
dopravu na mistrovství ČR 
v Čáslavi dne 21. 5. 2022 oddílu 
Mažoretky Kelly Dubňany – Tě-
locvičná jednota Sokol Dubňa-
ny, Lipová 653, 696 03 Dubňa-
ny, IČO: 44164149. Faktura na 
dopravu bude vystavena na 
Město Dubňany.
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- finančnímu odboru uhradit 
částku 7 500 Kč za pronájem 
haly Sportcentra Želva při příle-
žitosti konání 4. ročníku Memo-
riálu Heleny Joškové v sobotu 
dne 25. 6. 2022 pořádané spol-
kem Basketbal Dubňany z.s. , 
Sportovní 1766, 696 03 Dub-
ňany, IČO: 06194958. 

Rada města souhlasí
- s rekonstrukcí části hřbitovní 
zdi dle předloženého návrhu 
a v současnosti nedoporučuje 
výměnu boční brány. 

Informace z městského úřadu
K poplatku ze psů

Od roku 2019 platí v Dubňanech nová Obecně 
závazná vyhláška O místním poplatku ze psů.

Tento místní poplatek platí držitel psa, který má 
trvalý pobyt nebo sídlo v územním obvodu města, 
a to ze psů starších 3 měsíců. Každý držitel psa je 
povinen do 15 dnů od pořízení nového psa nahlásit 
vznik poplatkové povinnosti a v této lhůtě rovněž 
ohlásit zánik či jakoukoliv změnu v poplatku.

Sazba poplatku činí ročně 200 Kč za kalendářní 
rok na jednoho psa. U druhého a každého dalšího 
psa se poplatek zvyšuje na částku 250 Kč. Pokud 
není poplatek zaplacen včas a ve správné výši, 
může být platebním výměrem zvýšen až trojná-
sobně. 

Obecně závazná vyhláška města stanoví splat-
nost místního poplatku ze psů do 30. dubna 
každého kalendářního roku. Tento poplatek je 
možné uhradit na účet města nebo v hotovosti na 
pokladně městského úřadu. Poštovní poukázky 
nejsou občanům rozesílány.

Zrušení poplatku pronájmu smuteční síně

Úhrada služeb spojených s užíváním místního 
pohřebiště a smuteční síně se v našem městě 
řídí „Ceníkem plateb na veřejném pohřebišti 
a ve smuteční síni v Dubňanech“ z roku 2021. 
Dne 4. 5. 2022 se rada města na své 9. schůzi 
zabývala otázkou, zda znění Ceníku neupravit, 
konkrétně zda nezrušit bod č. 3 Ceníku - pronájem 
smuteční síně bez smutečního obřadu za cenu 
500 Kč (tato částka byla pozůstalým účtována 
poté, co provádění smutečních obřadů pro měs-
to Dubňany začala na základě uzavřené smlouvy 
zajišťovat pohřební služba Sobek a Filipovič). 
Rada tuto možnost prodiskutovala, a následně 
usnesením č. 19/ 9/ 22 rozhodla o zrušení bodu 
č. 3 Ceníku. Pro pozůstalé to tedy v praxi znamená, 
že prostory smuteční síně jsou jim nyní za účelem 
konání pohřbu městem poskytovány zdarma. 
I nadále však zůstává povinnost pro pozůstalé 
informovat město Dubňany (odbor správní) jako 
provozovatele pohřebiště a majitele smuteční 
síně o datu a hodině konání pohřbu, jménu, 
příjmení a bydlišti zesnulého, popř. tom, kdo 
vypravil pohřeb. Uložení zesnulého na hřbitově 
je možno pouze se souhlasem správce pohřebiště, 
tj. Města Dubňany. Uvedené informace jsou nutné 
pro vedení evidence agendy pohřebnictví a také 
z organizačních důvodů.

Rada města rozhodla
- nepronajmout uvolněné ne-
bytové prostory v budově 
zdravotního střediska (bývalá 
autoopravna). Prostory budou 
k dispozici bytové správě do 
doby jejich případného dalšího 
využití.

- o zrušení bodu č. 3 „Ceníku 
plateb na veřejném pohře-
bišti a smuteční síni v Dub-
ňanech“ (pronájem smuteční 
síně bez smutečního obřadu 
za cenu 500 Kč) schváleného 

RM dne 14. 7. 2021 usnesením 
č. 1b/12/21. 

 Rada města doporučuje
- Zastupitelstvu města Dubňa-
ny schválit poskytnutí dotace 
ve výši 100 000 Kč z rozpoč-
tu města Dubňany pro rok 
2022 a veřejnoprávní smlouvu 
o poskytnutí dotace s příjem-
cem Nemocnice TGM, příspěv-
ková organizace, Purkyňo-
va 11, 695 26 Hodonín, IČO: 
00226637, za účelem obměny 
zdravotnické techniky.

MÚ
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Pozvánka na slavnostní otevření 
přírodního areálu dne 2. července

Nejnákladnější dokončovanou investiční akcí 
v tomto roce je v Dubňanech revitalizace přírod-
ního areálu. Práce byly zahájeny loni na podzim 
s rozpočtem 31 mil korun. Vítězem veřejné ob-
chodní soutěže se stala hodonínská Stavební firma 
Plus s.r.o. 

Přestože projekt zachovává dosavadní rozdělení 
areálu do účelově stejných objektů jako doposud, 
jsou všechny tyto objekty minimálně rekonstruo-
vány a v některých případech postaveny nové. Tak 
je tomu například u bývalého hangáru, na jehož 
místě byla postavena nová stavba, kde v přízemí je 

umístěno občerstvení a v patře zcela nové zázemí 
tenisového klubu s šatnou, sociálním zařízením 
i místem pro diváky. Nová jsou všechna sezení pro 
diváky, a to jak v amfiteátru, tak v sedmi nových 
krytých altánech s ohništěm a dětským zákoutím.

Přesto, že si investor, město Dubňany, v průběhu 
výstavby vyžádal řadu změn a doplnění, harmo-
nogram prací to zásadním způsobem nepozna-
menalo a tak se nyní chystá slavnostní otevření. 
Uskuteční se v sobotu 2. července a bude se jed-
nat o multižánrové odpoledne, večer i noc, takže 
každý návštěvník si zde určitě najde něco svého. 

Odpolední program zahájí blok dubňanských 
národopisných souborů. V něm vystoupí mužský 
a ženský sbor, Slovácky kroužek Dúbrava, Sboreček 
z Dubňan, dětský soubor Dúbravěnka i s dětskými 
cimbálkami – vítězi celostátní soutěže základních 
uměleckých škol.

Dále vystoupí Mladý band pod vedením Jana 
Gašpárka, který se věnuje jazzové swingové mu-
zice a těšit se budeme také na mažoretky Kelly, 
držitelky 12 zlatých medailí a poháru za absolutní 
prvenství na nedávném mistrovství České republiky 
v Čáslavi. Možná největším tahákem odpoledního 
programu, alespoň pro střední a starší generace, 
bude koncert legendární skupiny Rangers – Plavci. 
Písně jako Vysočinou, Pole s bavlnou, Balíček karet, 
Rákosí … si s nimi diváci jistě rádi zazpívají. 

Ale vraťme se ještě na úplný začátek. Brány 
areálu budou otevřeny již od 13.00 hodin a sbor 
dobrovolných hasičů připraví speciálně pro dětské 
návštěvníky spoustu soutěží, atrakcí a zábavy. 
Nebudou chybět ani ukázky hasičské techniky. 
V areálu bude totiž trvale instalována nová výcvi-
ková překážková dráha pro nejmenší dubňanské 
hasiče, takže se bude opravdu na co dívat. 

Celá akce nese název Slavnostní otevření – Den 
pro dubňanské hasiče. Z toho vyplývá, že město 
chce poděkovat členům svého sboru a zvláště pak 
zásahovému družstvu za to, co pro ochranu majet-
ku, zdraví a životů svých bližních dělají. A bylo toho 
za uplynulé roky hodně, požáry, havárie a přede-
vším právě před rokem tornádo s jeho strašnými 
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následky, na jejichž odstraňování se dubňanští 
hasiči podíleli nemalou měrou.

Vystoupení a koncerty budou probíhat na vel-
kém i na malém pódiu, ale také v hale Sportcentra 
Želva. Zde bude připraven pro návštěvníky košt 
vína a i nadále se tu budou prezentovat dubňan-
ské soubory. V odpoledních a večerních hodinách 
bude vyhrávat k tanci i poslechu populární cimbá-
lová muzika Grajcar. 

Hlavním bodem večerního programu je špičko-
vý bratislavský orchestr Hot Serenaders se svými 
sólisty. Hrají a zpívají jazzovou a swingovou hudbu 
první poloviny 20. století, u nás jsou si žánrově 
podobní s Melody Makers Ondřeje Havelky. Zá-
měrem bylo představit v hlavní části večera něco 
opravdu kvalitního a taky důstojného, zkrátka 
odpovídajícího této slavnostní příležitosti. Hot 

Serenaders patří ve svém žánru k nejlepším inter-
pretům nejen na evropském kontinentu, ale možná 
i ve světovém měřítku. Chybět ale nebude ani DJ 
a rocková kapela JAMA, která bude hrát převážně 
k tanci do pozdních hodin. 

Vstupné je dobrovolné, návštěvníci slavnostního 
otevření obdrží za svůj příspěvek slosovatelné 
vstupenky, které budou v průběhu večera losovány 
a vyhrát bude možné například elektrokoloběžku 
a jiné, podobně hodnotné a atraktivní ceny.

Přijďte spolu s námi zahájit provoz revitalizova-
ného přírodního areálu a užít si 2. července hezkou 
první prázdninovou sobotu.

MěÚ

Městské koupaliště je připraveno na sezónu
Více než dva roky probíhaly rozsáhlé opravy na 

dubňanském koupališti. Totální rekonstrukcí pro-
šel velký padesátimetrový bazén a strojovna, ale 
zásadní opravy byly provedeny na většině objektů 
a zařízení. V roce 2020 ještě proběhla sezóna pro 
veřejnost v normálním režimu, ale vloni v důsled-
ku náročných technologických postupů byl areál 
úplně uzavřen. 

Dubňanské koupaliště bylo budováno v celém 
průběhu 70. a na začátku 80. let minulého století, 
a to převážně v akci Z, tedy brigádně samotnými 
občany. Proto se už na začátku objevil problém 
týkající se dochované projektové dokumentace. 
Přesněji řečeno nedochovala se prakticky žádná 
dokumentace, podle které by se dalo při nynější 
stavbě postupovat. Tento fakt samozřejmě kom-
plikoval samotnou realizaci oprav. Firma vybraná 
v poptávkovém řízení vypracovala projekt, který 
následně musel být často modifikován podle sku-
tečného stavu, na který se přicházelo až v průběhu 
bouracích prací. 

Navíc město bylo jako investor několikrát ve 
sporu s dodavatelem kvůli rozdílným názorům jak 
na kvalitu prováděných prací, jejich harmonogram, 
tak i na způsob odstraňování vzniklých závad. Toto 
nakonec vyústilo v úplné ukončení spolupráce a od 
loňského roku prováděly práce naše technické 
služby Dukos za vydatné spolupráce převážně 
dubňanských subdodavatelů.

Nejkomplikovanější a nejdéle trvající oprava 
byla spojena s bazénem pro neplavce a dětským 
brouzdalištěm. Bylo potřeba vybourat nemalou 
část betonových konstrukcí a provést novou in-
stalaci trysek a dalších komponentů. K provádění 
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bylo nutné nejen pěkné počasí, ale také ponechat 
určitý čas odbouraný bazén vyschnout. Finální 
vrstvu tvoří PVC folie v barevném provedení. Do 
ostrůvku dětského bazénu byla umístěna nová 
vodní atrakce pro děti a v okolí dětského bazénu 
a brouzdaliště byla položena nová barevná dlažba.

Informace k investičním akcím města

Stavební úpravy na hřbitově
V druhé polovině května byly zahájeny podle 

projektu stavebních úprav práce na dubňanském 
hřbitově.

Jedná se o záměr, který byl už delší dobu při-
pravován, ale v realizaci bránily nevypořádané 
majetkové poměry části pozemků. V dobách, 
kdy došlo k přesunu nejstarší části hřbitova, teh-
dejší funkcionáři sice o této změně rozhodli, ale 
s výkupem nebo jiným způsobem vypořádání se 
s vlastníky pozemků, si hlavu příliš nelámali. O to 

složitějším a nákladnějším bylo vyřešení těchto 
problémů pro nás. 

Záměr řeší výměnu stávajícího hrbatého asfal-
tového povrchu, jak v prostranství před hlavním 
vchodem, tak páteřní cestu od brány až po hřbi-
tovní zeď u topolů za zámkovou dlažbu a s tím 
související úpravy. Zároveň jsou pokládány kabely 
pro širší rozvod veřejného osvětlení, které vzhle-
dem k svému retro designu budou mít nejen funkci 
osvětlovací, ale i estetickou. 

V době příprav projektu byla zjištěna bohužel 
také potřeba rekonstrukce nejstarší části hřbitovní 

Dále bylo potřeba opravit kanalizaci u velkého 
plaveckého bazénu. Byla totiž špatně provedena, 
a z toho důvodu docházelo k úniku vody. Nevyho-
vující technický stav zase vedl k opravě chodníku 
mezi velkým a malým bazénem. Ve strojovně se 
díky zkušebnímu provozu podařilo odhalit řadu 
nedostatků a ty byly v průběhu uplynulých měsíců 
odstraněny. 

Kromě těchto zásadních prací bylo ale také 
opraveno sociální zázemí koupaliště, to je šatny 
a toalety. Návštěvníci určitě zaznamenají reali-
zovaná drobná vylepšení, jako například nová 
pítka v areálu, „mlžítko“ instalované u dětského 
bazénu a jiné. 

Poté, co se podařilo vyřešit technické problémy 
a získat všechna potřebná povolení od hygie-
ny, odboru životního prostředí, povodí Moravy 
a další, nebyl ještě všem obtížím konec. Nějakou 
dobu to vypadalo, že koupaliště bude otevřeno 
pouze omezeně z důvodu nedostatku zájemců             
o práci plavčíka. Ale i toto se nakonec podařilo 
vyřešit a po úspěšné kolaudaci je koupaliště při-
praveno zahájit letošní sezónu.

Chtěl bych poděkovat vedení technických služeb 
a celému Dukosu, samozřejmě také všem subdo-
davatelům a vůbec všem, kteří při této náročné 
akci pomáhali. A jejich jménem přeji návštěvníkům, 
aby se jim na dubňanském koupališti líbilo, když 
ne víc, tak alespoň tak, jak doposud.

František Tříska
starosta města
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zdi zhruba v délce 100 m. Její některé části se už 
nacházejí ve stavu, který se nedá nazvat nijak jinak 
než havarijní. Problémem přitom bude navýšení 
terénu u vnitřní části zdi. Tato anomálie zřejmě 
vznikla v průběhu mnoha let, kdy sem občané 
lehkomyslně sypali přebytečnou zeminu a další 
materiál. 

V městském rozpočtu je na uvedené práce 
vyčleněno cca 6 mil korun a naší snahou je, aby 
bylo hotovo do konce prázdnin. Žádáme proto 
návštěvníky hřbitova o trpělivost, toleranci a zvý-
šenou opatrnost. 

Přehled dalších stavebních prací v průběhu léta
Kromě již probíhajících staveb bude brzy ještě 

zahájeno a věřme, že i dokončeno několik dalších 
záměrů. Alespoň s některými z nich vás v násle-
dujících řádcích seznámíme.

Účelová komunikace mezi základní školou 
a Sportcentrem Želva vč. parkovacích stání.

Stavba je naplánována tak, aby dokončení 
proběhlo v závěru měsíce srpna, tedy ještě před 
začátkem nového školního roku. Pokud všechno 
dopadne jak má, pak by měl být v tomto termínu 
realizován také nový nátěr fasády staré části zá-
kladní školy. 

Rekonstrukce elektroinstalace, zdravotechniky 
a jednotlivých bytů v bytovém domě č.p. 1078. 

Jedná se poměrně o komplikovaný a dlou-
hodobý záměr, který je nutno řešit po etapách 
s ohledem na užívání bytů a společných prostor 
nájemníky. Stav rozvodů v tomto domě již překročil 
dobu životnosti a s postupnou rekonstrukcí není 
možné dále otálet. Doba realizace určitě překročí 
i rok 2023. 

Nové dětské hřiště na zahradě mateřské 
školy Ke Koupališti. 

Budova školky prošla v minulých letech zásadní 
rekonstrukcí v mnoha směrech. Bohužel nevýho-
dou prací ve školách obecně je nedostatek času 
k jejich provedení. Je snaha vměstnat dobu na 
provádění nutných prací vždy do období prázdnin 
tak, aby se nenarušil chod škol a s tím plynoucí 
potíže. Kromě hřiště na zahradě je o prázdninách 
zadána rekonstrukce části rozvodů zdravotechniky 
ve spojovací a přední části budovy. Doufejme, že 
si po letošních prázdninách budeme moci říct, že 
je na delší čas na této „školičce“ hotovo. 

Investice se nevyhnou ani druhé školce MŠ na 
sídlišti, tady se ale naštěstí jedná pouze o dokon-
čení zděné části plotu kolem areálu školky. 

Oprava vjezdů a chodníků části ulice 
U Studánky – úsek od ulice Nádražní.

Bude se jednat o výměnu starého dláždění za 
zámkovou dlažbu ve stávajících výměrách. Reali-
zace tohoto záměru bude také záviset na domluvě 
s občany zde bydlícími, tak aby mohla proběhnout 
ještě během letních měsíců. 

MěÚ
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Jak se mění jedlý lesík v Jarohněvicích
Poslední dobou se v nově vysázeném lesíku 

v Jarohněvicích stále něco dělo. Mulčovaly se 
keře i stromy, s partou šikovných a obětavých lidí 
jsme rozvezli hnůj a byla také provedena kontrola, 
jak nám všem keříky krásně rostou, kvetou a raší 
nové lístky.

Ale to nejvíce viditelné, čeho si jistě už okolí 
všimlo, jsou krásné párty stoly a solitér lavičky, jak 
jedna na pozemku, tak dvě u cyklostezky. Mohlo by 
se zdát, že vyrostly ze země ze dne na den, ale pří-
prava a následná montáž nebyla tak jednoduchá, 
přesto za 2-3 dny bylo vše hotovo. Nezapomněli 
jsme ani na nezbytné odpadkové koše a stojany 
na kola. Na lavičkách i stolech se bohužel vyskytly 
vápenné výkvěty, které jsou pouze dočasný pro-
blém, estetická vada, která vám nic neušpiní, i když 
to nevypadá zrovna věrohodně. Časem díky dešti 
zmizí. Tyto informace jsou k dispozici přímo na 
místě u párty stolů i laviček. 

Čeká nás další práce, jakmile dorazí materiál, 
začneme tvořit bosonohou stezku, která bude další 
dominantou a zpestřením tohoto místa. Máme 
také slíbenou ještě jednu moc krásnou řezbářskou 
záležitost, ale to neprozradím, to si necháme jako 
překvapení, ale věříme, že si ji děti oblíbí. Lanovou 
dráhu už mohou nějakou dobu využívat.

Dosadili jsme tři stromy a také nás ještě čeká 
výsadba okrasných vonných keřů, které umístí-
me v blízkosti párty stolů a pokud se podaří tak 
i motýlí louku kolem solitérní vysazené lípy v cípu 
pozemku. Hodil by se i nový chodníček, postupně 
bychom dále rádi zvelebovali toto krásné místo, 
které nabízí spoustu možností, plány jsou, šikovné 
ruce k pomoci také a tak si přejeme, aby to všechno 
vyšlo dle našich představ a věřte, že když vše vyjde, 
vše vyroste, rozkvete, zavoní, stromy a keře zaplodí, 
budeme mít vedle Ptačího parku Kosteliska další 
krásné místo k odpočinku a relaxaci.

Proto prosím, neznevažujme práci mnoha obě-
tavých lidí, kteří ve svém volném čase přišli, aby 
pomohli a tím i urychlili práce. Neničme, co roste, 
nedělejme zbytečný nepořádek a chovejme se 
k přírodě s úctou.

Velký vděk a dík patří všem, kteří přišli a pomohli. 
Za Okrašlovací spolek Dub děkují Julie a Hanka.

Julie Říhová
zastupitelka
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Už jsme tu čtyřicet let

V pátek 6. května 2022 oslavila Mateřská škola II 
Dubňany 40. výročí založení. Tato, tehdy hornická 
mateřská škola, byla slavnostně otevřena v únoru 
1982, ale záhy v důsledku havárie vodovodního 
potrubí vytopena, a tudíž mimo provozu. Vše se 
brzy opravilo a školka mohla znovu přivítat všech-
ny děti. První ředitelkou mateřské školy byla paní 
Božena Dvořáková, která ji vedla do roku 2005, 
tedy úctyhodných 23 let. Ve funkci ji vystřídala 
paní Lenka Gašková, která v jejím čele stála až 
do roku 2018, kdy jsem po ní převzala funkci já. 
S naší školkou mě osobně pojí i trocha nostalgie, 
protože právě tady jsem začala svou pedago-
gickou kariéru, jako čerstvá absolventka střední 
pedagogické školy.

V průběhu uplynulých čtyřiceti let navštěvoval 
školku nemalý počet dětí, které již vyrostly, založily 
rodiny a nyní přivádějí do stejné školky své po-
tomky. Děti z naší mateřské školy se vždy aktivně 
zapojovaly do veřejného života města Dubňany, 
vystupovaly na kulturních akcích, při oslavách 

MDŽ, vítání občánků do života atd. Pro děti se 
pořádaly zajímavé mimoškolní aktivity, jako školky 
v přírodě, sportovní olympiády, otužování sauno-
váním, drakiády aj. Některé akce uskutečňujeme 
dodnes a rozšířili jsme je o další jako: podzimní 
slavnosti, kurzy plavání, den dětí, tvořivá odpole-
dne s rodiči a prarodiči.

Zub času se bohužel podepsal na technickém 
stavu budovy, na většině vybavení i vzhledu škol-
ní zahrady. Proto si školka prošla rozsáhlejšími 
rekonstrukcemi, opravami a úpravami, ale mnohé 
nás ještě čekají. Nejrozsáhlejší část oprav proběh-
la v letech 2019 a 2020. Z bývalé prádelny jsme 
vybudovali novou polytechnickou třídu. Uvolněný 
zaměstnanecký byt se proměnil v pedagogické 
zázemí s novou sborovnou a ředitelnou. Následně 
proběhla rekonstrukce výdejny stravy i sociálního 
zařízení pro děti a zaměstnance. V letošním roce 
jsme zavedli kamerový systém pro ochranu dětí 
a majetku, nový bezpečnostní systém uzavírání 
vstupních dveří a v průběhu letních prázdnin se 
uskuteční tolik očekáváná proměna naší školní 
zahrady. 

Přála bych do dalších let naší školce hlavně 
spokojené děti, rodiče, ale i zaměstnance, a dou-
fám, že Bublinka, jak jsme si naši školku nazvali, 
zažehnutou jiskru neztratí, její prestiž bude jenom 
stoupat a pro příští generace předškoláčků bude 
vždy krásnou dětskou vzpomínkou.

Ing. Hana Chládková
ředitelka MŠ II Dubňany
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Ze základní školy

„ U nás v klubu – já rád budu“ 

Školní klub při ZŠ Dubňany je místem, kde žáci 
můžou trávit svůj volný čas v době po vyučování. 
Je určen přednostně pro žáky druhého stupně 
základní školy, účastníkem může být i žák prvního 
stupně základní školy. Představuje místo odpo-
činku a relaxace, umožňuje kontakt s vrstevníky 
a možnost různorodých činností. Snažíme se, aby 
školní klub byl místem, kde vládne pohodová 
nálada a dobré vztahy.

Během školního roku pořádáme různé akce, 
které se u žáků setkávají s velkou oblibou. Mezi ty 
nejzajímavější patří např. spaní ve školním klubu, 
pečení perníčků zdobených marcipánem, vánoční 
posezení s vařením dětského punče, různé soutěže 
a turnaje. Žáci rádi tvoří, v průběhu roku vyráběli 
např. lapače snů, pletli jsme z vlny zvané „puffy“-
nákrčníky i polštářky. Paní Hlavatá nás zasvětila do 
výroby mýdel, pro maminky jsme vyrobili krásné 
náušnice a náramky… Ani v jarních měsících jsme 
nezaháleli a proběhla např. soutěž talentů, zpíva-
lo se karaoke, pekla se pizza z těsta, které si žáci 
sami vyrobili.

V neposlední řadě školní klub organizuje 
s podporou města Dubňany příměstský tábor 
pro 88 dětí.

Chcete také zažít pohodové odpoledne? Tak 
přijďte do školního klubu. Těšíme se na vás. 

Eva Ošlejšková
vychovatelka ŠK

Běh pro KRTKA

Dne 7. 5. 2022 se uskutečnil v okolí Základní 
školy Dubňany Běh pro KRTKA pro Nadační fond 
dětské onkologie Brno KRTEK. Spolek rodičů při 
základní škole, učitelé, zaměstnanci a žáci školy 
připravili zdařilou sportovní akci. Pro děti i dospělé 
připravili běžeckou trasu, kde si každý z účastníků 
vybral její délku podle svých běžeckých schopnos-
tí. Ke startu se zaregistrovalo více než 150 rodin 
a několik jednotlivců. Po společné rozcvičce se při-
pravili první sportovci pod startovní bránu a mohl 
začít běh na 3 km. Jelikož zájemců o tuto trať byla 
většina, z bezpečnostních důvodů byli závodníci 
vypouštěni ve skupinkách v pravidelných časových 
intervalech. Jakmile všichni doběhli do cíle a odpo-

činuli si po náročném výkonu, začal štafetový běh 
pro přihlášené rodiny. Na závěr, kdo nechtěl běžet, 
mohl si trasu na 3 km projít klidným krokem. Pro 
všechny sportovce byly připraveny drobné odmě-
ny, nechybělo ani občerstvení a stánky s výrobky 
dětí a rodičů. 

Ve sbírce do zapečetěné kasičky bylo vybráno 
celkem 6.147 Kč. Výtěžek z této i předchozích 
akcí a dary od přispívatelů, vše v celkové výši 
156.147 Kč, byl věnován Nadačnímu fondu dětské 
onkologie KRTEK. Děkujeme sponzorům a všem, 
kteří se na této akci jakkoliv podíleli. 

Michaela Jandová
Spolek rodičů ZŠ 
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Žáci ZUŠ Dubňany úspěšně reprezentují  
svoji školu

Nástup tropických teplot již předesílá letní do-
volenou a konec školního roku. Ten se v Základní 
umělecké škole v Dubňanech nesl ve znamení 
všemožných úspěchů.

V okresních kolech v sólovém a komorním zpěvu 
(16. 2. v Kyjově) získala Nikola Ševčíková 3. místo 
a ve hře na dechové nástroje (2. 3. v Hodoníně) 
získala Adriana Vargová 1. místo a Lenka Lačňá-
ková 2. místo.

Ta nejvýznamnější ocenění získali naši žáci 
v ústředních kolech soutěže ZUŠ vyhlašované 
MŠMT. 1. místo v celostátním kole ve hře na 
trubku (26. 5. v Praze) získal Zbyněk Kopecký. 
Další 1. místo v celostátním kole ve hře souborů 
lidové hudby (26. 5. v Mikulově) získala cimbálová 
muzika ZUŠ Dubňany. V celostátním kole soutěže 
ve hře na cimbál (taktéž 26. 5. v Mikulově) obsa-
dili žáci ZUŠ Dubňany první místa a to hned ve 
dvou kategoriích (II. kategorie – Josef Herman, 
III. kategorie – Petr Martykán). V celostátním kole 
v sólovém a komorním zpěvu (29. 4. v Turnově) 
získali naši žáci 2. místo (pěvecké duo: Kateřina 
Martykánová a Adéla Řiháková) a 3. místo (pěvecké 
trio: Anastázie Martykánová, Petr Martykán a Lucie 
Varmužová).

Ani výtvarný obor nezůstal pozadu. V soutěži 
Namaluj Baťův kanál zvítězili v I. kategorii Adéla 
Žurovcová a Adam Jestřáb, ve II. kategorii Veronika 
Blahová a Kristýna Ševelová. Se svým obrazem 
Sběračka získali v soutěži Čarovné barvy země 
1. místo Markéta Hajduchová, Nina Harcová, Elena 
Kominácká a Hana Olexová.

V rámci ZUŠ Open proběhly 2 koncerty hudeb-
ního oboru v sále ZUŠ (25. a 26. 5.), přehlídka dět-
ských CM (ZUŠ Dubňany mladší a starší, ZUŠ Ve-
selí nad Moravou, ZUŠ Vracov a DNS Dúbravěnka 
Dubňany) ve venkovním areálu ZUŠ Dubňany (29. 
5.), výstava výtvarného oboru (19. 5. – 3. 6. 2022) 
v budově ZUŠ a den otevřených dveří výtvarného 
oboru (25. 5.), kde byly pro děti i dospělé v učebně 
výtvarného oboru přichystány pomůcky k tvoření 
z keramické hlíny a točení na hrnčířském kruhu.

23. června 2022 proběhne v sále ZUŠ den ote-
vřených dveří tanečního oboru, který zde od září 
2022 otevíráme. Děti si mohou vyzkoušet taneční 

a pohybové hry, taneční průpravu, improvizaci, 
práci s rekvizitou, rytmické hry, prvky současného, 
lidového a klasického tance. Paní učitelka zodpoví 
dotazy rodičů ohledně organizace a obsahu výuky.

Kvůli nově otevřenému tanečnímu oboru se díky 
finanční podpoře města Dubňany během letních 
prázdnin zřídí v budově školy taneční sál.

Nakonec přikládám pozvánku na závěrečné 
koncerty letošních absolventů hudebního oboru, 
kterých je 22. Koncerty proběhnou v Dubňanech 
v sále ZUŠ 13. a 15. června 2022. Jste srdečně zváni!

Klára Strýčková 
ředitelka ZUŠ Dubňany
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ZUŠ Dubňany letos otevírá TANEČNÍ OBOR
Obsahem studia bude přípravná taneční vý-

chova, taneční průprava, starší děti se budou 
seznamovat se současnými tanečními technikami, 
se základy lidového a klasického tance. Součástí 
hodin budou taneční improvizace a společná 
tvorba choreografií.

Cílem taneční výchovy je rozvíjení harmonického 
pohybu dětí, vedení k vyšší pohybové a taneční 
koordinaci, rozvíjení hudebního a prostorového 
cítění, směřování k taneční tvorbě cestou pohy-
bových a tanečních improvizací. Během školního 

roku se budeme setkávat s rodiči na otevřených 
hodinách a na závěr školního roku budeme při-
pravovat taneční představení.

Poděkování patří městu Dubňany, které otevření 
nového oboru v základní umělecké škole finančně 
podporuje. V době letních prázdnin bude vybu-
dován taneční sál s profesionální podlahou pro 
tanečníky, zrcadlovou stěnou, baletní tyčí a také 
šatna pro děti a prostory pro ukládání kostýmů.

Mgr. Dagmar Nejedlá

Představení pedagoga:

Mgr. Dagmar Nejedlá - taneční pedagog a choreograf

město, dlouhodobě působila jako místopředseda 
spolku Taneční scéna, vedla kurzy dalšího vzdělává-
ní pro učitele MŠ, ZŠ, ZUŠ, externě spolupracovala 
s Janáčkovou konzervatoří v Ostravě. 

Její choreografie získávaly ocenění na celostát-
ních soutěžích ZUŠ, na celostátních přehlídkách 
dětského scénického tance v Kutné Hoře a přehlíd-
kách mládeže a dospělých v Jablonci nad Nisou.

Vystudovala obor Taneční umění na JAMU 
a doplňkové studium na DUNCAN CENTRE kon-
zervatoři a na AMU v Praze. 

Vyučovala na brněnských ZUŠ, je členkou od-
borné rady NIPOS ARTAMA pro scénický tanec, 
je zvána do odborných porot tanečních přehlídek 
a soutěží, přispívá do oborového časopisu pam 
pam. Působila jako okresní metodička pro Brno 
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Knihovna, místo setkávání

Březen byl letos pro naši knihovnu nejenom 
měsícem knihy, ale také měsícem, který sebou 
nesl spoustu změn, zejména jednu z největších, 
a to personální. Knihovnice Slavomila Dohnálková 
odešla do důchodu. Knihovna byla pro ni srdeční 
záležitost, a z toho důvodu dva roky svůj odchod 
odkládala. Čas se však naplnil a potřeba odpočinku 
neodbytně zaklepala na pomyslné dveře. Předá-
vání nové knihovnici Dagmar Žurovcové proběhlo 
postupně, ve snaze neovlivnit chod knihovny, aby 
čtenáři pokud možno změnu ani nezaznamenali. 
Tedy kromě nové tváře za výpůjčním pultem. 
V nepřeberném množství předávaných informací, 
zaučování a zapisování, knihovna zvládla kromě 
základního chodu také čtyři besedy s dětmi Ma-
teřské školy na sídlišti i Mateřské školy Ke Koupa-
lišti. Děti si poslechly povídání o tom, jak v naší 
knihovně řádí skřítek Čítánek a také si prohlédly 
stálou expozici Slovácké izby, kde se dozvěděly, jak 

se žilo v minulosti. Pro dvě 4. třídy základní školy 
proběhla beseda na téma Knihovnická gramotnost 
a děti si vyplnily soutěžní kvízy. Vyposlechly si, jak 
funguje knihovna, jak je uspořádaná, vyzkoušely 
si hledání knížek v on-line katalogu na webových 
stránkách knihovny. 

V březnu, v rámci Měsíce knihy, probíhaly tzv. 
amnestie upomínek a on-line soutěže na face-
bookových stránkách. Každý týden mohli čtenáři, 
po zodpovězení soutěžní otázky, vyhrát nějakou 
zajímavou knížku. Doznívala také soutěž o nejhezčí 
vytvořenou záložku do knihy. Již koncem února 
byla knihovnou vyhlášena velká Letní soutěžní 
výzva pro čtenáře mladší 15 let. Vyplněné přihlášky 
spolu s vypracovanými úkoly měly děti odevzdat 
do 16. května. Slavnostní losování proběhlo na Den 
dětí 1. června, kdy rukou místostarostky Renaty 
Prokopenkové byli vylosováni výherci. Výhry byly 
velmi lákavé. První až třetí výhra byla desetidenní 
permanentka na dubňanské koupaliště a čtvrtá až 
pátá pak knižní a upomínkové předměty knihovny. 
Škoda, že účast dětí byla velmi malá.

Městská knihovna neustále obnovuje nabídku 
knih, reaguje na přání čtenářů a například od 
března do června letošního roku zařadila do své 
nabídky cca 190 knižních novinek. Kromě nových 
knih se snaží přiblížit čtení, knihy i knihovnu a zpro-
středkovává setkání se spisovateli. Rádi bychom 
vás na tyto akce pozvali. Dne 21. 6. proběhne od 
17.00 hodin na knihovně setkání se spisovatelkou 
Naďou Horákovou; dne 4. 9. se uskuteční tradiční, 
již pátý ročník „Setkání s poezií pod pergolou“, kde 
své básně přednesou dubňanské autorky; dne 27. 
9. je domluvena beseda se spisovatelkou Ivonou 
Březinovou na základní škole. Kromě toho se mů-
žete těšit na prázdninové čtení a vyprávění pro děti 
„Povídám, povídám pohádku“, které bude probí-
hat o letních prázdninách na dvoře KIC Dubňany. 
Připomínáme také „Fotosoutěž – léto s knihou“, 
trvat bude od 1. června do 31. srpna. Těšíme se 
na vaše fotografie, sestavíme z nich pro vás ná-
sledně výstavu. Bližší informace k akcím získáte 
na facebookových a webových stránkách Městské 
knihovny Dubňany, nebo přímo v knihovně. 

Na vaši návštěvu se těší 
Dagmar Žurovcová

knihovnice
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Co se dělo na KIC a v sále KD
Už se skoro stává tradicí účast města na veřejné 

sbírkové činnosti Diakonie Broumov pro potřebné 
u nás i za hranicemi. Ve dvoře Kulturního a infor-
mačního centra se opět shromáždily věci darované 
občany Dubňan. Organizace si je převzala 20. 
dubna. Děkujeme dárcům.

Známá dětská hudební skupina „Čiperkové“ 
vystoupila v sobotu 9. dubna v sále kulturního 
domu. Zábavným písničkovým pásmem pobavila 
plný sál dětí s jejich rodiči a prarodiči. 

za úkol vyrobit nebo namalovat různá kuřátka 
a vyzdobit tak svá okna, zahrady a klidně i veřejná 
prostranství. Počet celkem vyrobených kuřátek byl 
letos 6202 kusů. Dubňany se umístily na 90. místě 
a to s celkovým počtem 27 kuřátek. Všem dětem 
za ně děkuje kvočna Jana.

 

I tento rok se Dubňany přihlásily do celorepubli-
kové velikonoční výzvy s podtitulem NEPOSEDNÁ 
KUŘÁTKA. Ve třetím ročníku této akce se zúčastnilo 
96 obcí v 11 krajích České republiky. Cílem bylo 
opět vytvořit velikonoční atmosféru. Děti měly 
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Letošní první zajímavou besedou na KIC uspořá-
dala Komise sociální a zdravotní pod názvem „Jak 
rozpoznat příznaky cévní mozkové příhody a in-
farktu myokardu a jak poskytnout první pomoc“. 
Konala se 27. dubna a přednášející byla paní Jitka 
Jágerová, která ke svým slovům připojila i praktické 
ukázky. Vzdor názvu se přítomní dověděli také jak 
pomoci například i při krvácení, popáleninách, 
dušení či záchvatech. 

Pravidelní návštěvníci kinokavárny v sále kultur-
ního domu mohli vidět další české filmy. V březnu 
to byl „Zátopek“, v dubnu pak „Poslední závod“ 
a květnové promítání filmu „Srdce na dlani“ bylo 
letos prozatím poslední. Na podzim se opět u fil-
mových zážitků spojených s možností občerstvení 
sejdeme.

Žáci základní školy i děti mateřských škol přichází 
pravidelně, aby se seznámili s prostředím knihovny 
a prohlédli si infocentrum a expozice. Ve čtvrtek 5. 
května KIC navštívili KIC žáci 4. třídy, aby společně 
vytvořili dárek ke Dni matek. Stříhalo se, lepilo se 
a pod rukama dětí vykvetly krásné barevné květi-
ny a vázy z papíru. Vše zakomponovaly do přání 
v podobě knížky. Všechny děti byly moc šikovné 
a maminky se dočkaly krásného přání. 

Promítání jako dárek k svátku dětí připravilo 
město na dopoledne 26. května. Děti z mateřských 
škol se pobavily u krátkých příběhů s názvem 
„Z pohádky za zvířátky“.

V sobotu 4. června odpoledne se ve dvoře KIC 
slavil den dětí. Umělecká agentura Chabi připra-
vila pro děti pásmo plné písniček, tance a taky 
soutěží o pěkné ceny. Kdo neměl chuť tančit, měl 
možnost si zaskákat na nafukovacím hradu, nebo 
si podle přání nechat něco namalovat na obličej. 
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Akce měla pěknou návštěvnost, počasí bavícím se 
dětem a jejich rodičům přálo, takže si všichni užili 
krásné odpoledne. 

O víkendu 4. a 5. června se Kulturní a informační 
centrum opět zapojilo do projektu Regionu Slo-
vácka Víkend památkových domků. Cílem akce 
je podpora a propagace památkových domků, 
objektů lidového stavitelství a malých muzeí na 
Slovácku. Velmi potěšilo, že letos byl o návštěvu 
expozic hornictví a sklářství a slováckou jizbu velký 
zájem. Velký ohlas sklidila také výstava „Úvodnic“ 
a dalších krojových součástí. Dorazilo asi 100 tu-
ristů z celého regionu např. Brumovic, Uherského 
Hradiště, Napajedel, Těšan, Květné, Vlčnova, 
Mutěnic, Dolních Bojanovic, ale také z Havířova 
nebo Holíče. 

Do projektu je zapojených 53 domků a muzeí a je 
možné navštívit je téměř celoročně po předchozí 
domluvě nebo dle otvíracích hodin. Pokud jste 
akci nestihli, můžete si na KIC vyzvednout letošní 
brožuru a využít ji jako inspiraci pro výlety při 
putování Slováckem.

MÚ
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Z činnosti Kulturní komise
Velikonoční jarmark

Velikonoční trhy jsou bezvadnou příležitostí 
vyrazit ven, načerpat inspiraci na jarní tvoření, 
občerstvit se a pobavit se u příjemného programu. 
Na Bílou sobotu 16. dubna také u nás v Dubňa-
nech proběhl velikonoční jarmark. Kulturní komise 
města Dubňany oslovila mnoho různých prodejců 
z blízkého i vzdáleného okolí. Podařilo se zajistit 
bezmála 20 stánků, které nabízely velikonoční 
dekorace, řemeslné výrobky, jarní dárky a dobré 
jídlo. Nezapomněli jsme ani na naše děti. Paní Jana 
Hlavatá připravila „Rukodělné dílničky pro naše 
dětičky“, ve kterých si děti mohly vytvořit drobné 
výtvory. Tu správnou atmosféru navodila CM při 
ZUŠ Dubňany pod vedením pana Pavla Varmuži. 
Odpolední program rovněž zpestřily děti z obou 
našich mateřských škol se svými jarními programy. 
Přestože nás trochu zasáhlo počasí, přišlo nemálo 
dubňanských občanů pobavit se na náměstí před 
městský úřad, zakoupit nejenom jarní dekorace, 
ale zkrátka strávit hezké sobotní odpoledne. Po 
několika měsících, kdy kvůli coronavirové pandemii 
nemohly být pořádány společné akce, jsme prožili 
krásné, jarní (byť chladné) odpoledne.
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Městský ples

Večer 14. května proběhl na sále kulturního 
domu Květinový ples. Nápad uskutečnit ples města 
v tomto termínu vznikl na základě předešlé zku-
šenosti s coronavirovou pandemií, která nás do-
nutila zrušit předešlé plesy v obvyklých termínech. 
Organizací plesu se, tak jako v minulých letech, 
zhostila Kulturní komise. Nejdříve členky komise 
na začátku roku postupně oslovily 16 budoucích 
tanečníků z řad bývalých žáků základní školy, kteří 
z důvodu pandemie nemohli nastudovat polonézu. 
Od konce února pak každou neděli dopoledne na 
sále kulturní domu probíhal nácvik předtančení. 

S oslovenými středoškoláky jsme nacvičili krásné 
a v mnohém i choreograficky náročné předtančení, 
které zahájilo květinový ples. Vystoupení vkusně 
podtrhlo i oblečení tanečníků, děvčata tančila 
v krásných, dlouhých červených šatech a chlap-
ci doplnili černé kalhoty bílými společenskými 
košilemi s červeným motýlkem. I přes počáteční 
nervozitu se vystoupení povedlo opravdu skvost-

ně. Celkový dojem byl opravdu úžasný, dojemný 
a neopakovatelný. Nejedno oko nezůstalo suché. 
Působivý zážitek byl rovněž umocněn prvním 
tancem tanečníků s jejich rodiči. 

Kulturní komise ve spolupráci se Sportovní 
komisí zajistila bohatou tombolu, která byla 
zpestřením plesu, a téměř všichni si odnesli domů 
nějakou drobnost. Součástí kulturního programu 
bylo i vystoupení profesionálního barmana, který 
předvedl barmanskou show s mnoha světelnými 
efekty. Báječnou a veselou atmosféru zajistila 
kapela Ferrum se svým DJ, díky níž po celý večer 
panovala velmi příjemná nálada. Celý ples byl 
hodnocen návštěvníky velmi kladně, všichni od-
cházeli dobře naladěni, se spokojeným výrazem 
a krásnými vzpomínkami. 

Poděkování patří městu Dubňany, organizáto-
rům, všem sponzorů a přispívatelům.

Mgr. Anděla Nedvědíková
členka rady města
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Děťátko sa narodilo
U příležitosti Svátku matek si Ženský soubor Dr-

molice ve spolupráci s Městem Dubňany připravil 
na neděli 8. května slavnostní pořad s názvem 
„Děťátko sa narodilo“ a výstavu úvodnic a jiných 
krojových součástí. 

Ve venkovních prostorách základní umělecké 
školy se ve více než hodinovém programu před-
stavili nejen Drmolice a jejich mužská sekce, ale 
také národopisný soubor Dúbrava, dubňanské 
děti, sólisté a cimbálová muzika Dúbrava, která 
celý pořad doprovázela. 

Tématem pořadu bylo vyobrazení ženy v různých 
etapách jejího života, od svatby a čepení nevěsty, 
narození dítěte a nosení do kúta, až po rady mat-
ky, jak by se měla dcera učit vařit a starat o chod 
domácnosti. Účinkující ve slavnostních i všedních 
krojích předvedli národopisné zvyky, zazpívali sva-
tební písně a ukolébavky a zatancovali u muziky. 
Pořadem provázela paní Helena Klubusová.

V průvodním slovu, které se prolínalo celým 
pořadem, pak byla vysvětlena úloha úvodnice – 
vyšívané plachty, kterou žena většinou dostala od 
kmotry ke svatbě, nebo ji pro ni vyšila maminka. 
Při svatbě ženu za plachtou začepily, a pak už ji 
doprovázela při všech významných událostech 
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od svatby, při křtech a úvodech narozených dětí. 
Často byla se ženou uložena do hrobu. Byla vyšita 
červeně, protože červená byla barva magická, měla 
ženu chránit. Tuto ochrannou moc znásobovaly 
vyšité symboly, které zobrazovaly symboly plod-
nosti, lásky a víry, jako např. strom života, srdce, 
tulipány, granátové jablko, jelena nebo kohouta.

 Po skončení programu byla ve výstavní síni 
kulturního informačního centra otevřena výstava 
úvodnic. Hlavní iniciátorkou této ojedinělé výstavy 
starých krojových součástí a fotografií byla paní 
Anna Grufíková s dcerou paní Eliškou Kaňovou. 
Bylo vystaveno 49 úvodnic, 8 kútních plachet, 
39 kútních hrnců, dětské oblečení, hračky a další 
krojové součásti. Byly zapůjčeny z části ze sou-
kromých sbírek z Dubňan, dále Milotic, Vacenovic, 
Ratíškovic, Žádovic, Vracova, ze Svatobořic-Mistří-
na a z Masarykova muzea v Hodoníně – pobočky 
Kyjov. 

Každý z exponátů byl jedinečný a unikátní. Velký 
obdiv a úcta patří vyšívačkám, které i přes nelehkou 
a těžkou dobu, ve které žily, zhotovily překrásné 
vzory a ornamenty. Poděkování patří také těm, 
kteří tyto pozůstatky našich předků sbírají, opravují 
a renovují.

Je důležité, abychom si vážili našich tradic, udr-
žovali je a seznamovali s nimi širokou veřejnost.

Na další setkání se těší Drmolice.

Eva Příkazská za Drmolice Dubňany

Zkrácený záznam pořadu najdete na FB Drmolice 
Dubňany
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„Lev a Moře“ od Pavla Michalici
Tak nějak by s trochou fantazie mohl znít pozmě-

něný název knihy Stařec a moře, kde by ale hlavní 
hrdinové byli účastníci kurzu malování, kteří se za 
jeden den naučí malovat metodou Boba Rosse.

Příběh se stal pravdou a celkem deset přihláše-
ných účastníků se setkalo v sobotu 26. března, kdy 
v prostorách Kulturního a informačního centra pro-
běhl již tradiční kurz malování. Na výběr byly dva 
motivy: „Moře za úsvitu“ a „Lev“. Až na dvě malířky 
si všichni ostatní vybrali lva, krále zvířat a nutno 
dodat, že tento výběr byl opravdu náročnější.

Lektor Michalica trpělivě vysvětlil a krok po 
kroku ukázal, jakým způsobem docílit upřeného 
pohledu oka, jak postavit štětec, aby srst vypada-
la věrohodně či byly fousy jako dráty, ale přesto 
jemné jako peříčka. U motivu moře pak zdůraznil 
tahy a směr otáčení ruky při tvoření obláčků či 
přelévajících se vln oceánu. A v neposlední řadě 
také potřebu výměny štětců k docílení kýženého 
výsledku a usnadnění si práce.

Jako vždy panovala dobrá nálada a bylo zají-
mavé vidět, že ač jeden motiv, tak výsledná práce 
každého z účastníků byla jiná. Jak prohlásil lektor: 
„Každý má jiný styl a vkládá do své práce hodně 
ze sebe. Uvidíte, kolik společných rysů se sebou 
samými se ve vašem díle odrazí“.

Cíl kurzu „Za jeden den malířem“ se opravdu 
naplnil. Všichni co mysleli, že malovat neumí, si své 
veledílo přesto odnesli spokojeně domů.

Příští kurz se uskuteční v sobotu 17. září a jste 
všichni srdečně zváni.

Dagmar Žurovcová 
knihovnice
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Povídky z dob minulých
… sepsala paní Alena Šimová, rozená Palánová, ročník narození 1930

Úvodní slovo syn Aleš Šimo:
Naše generace vyrůstala v padesátých a šedesátých letech minulého století. Auta skoro nejezdily a všude 

bylo dost místa na hraní a létání po venku. Televize teprve začínala a pro děti bylo minimum pořadů. 
V sobotu navečer Pionýrská Vlaštovka a v neděli dopoledne cyklus animovaných pohádek. Na podzim 
když se krátily dny a nastával brzy večer, museli jsme být do tmy doma. Na řadu tak přišly knížky, časo-
pisy nebo různé koníčky, na které v létě nebyl čas. Za dlouhých zimních večerů jsme doma sedávali ve 
vyhřáté kuchyni a poslouchali v rozhlase napínavou četbu na pokračování. Někdy, když jsme moc zlobili, 
vyprávěla nám maminka veselé příběhy, které slýchala, když byla sama ještě dítě. Jsou to takové krátké 
povídky z dob minulých a nám se vždycky moc líbily. 

Je to téměř sto let, co tyto příběhy vznikly. Lidé nebyli tak útlocitní a děti se vychovávali jinak než dnes. 
Pro nějaký pohlavek, nářez nebo hrubší slovo se nechodilo daleko. Život byl tvrdý a obyčejným lidem 
se žilo těžko. Ale jak se říká“ Sranda musí být, i kdyby na chleba nebylo“ A že je tento aforismus pravda 
dokazují tyto krátké příběhy, které nám vyprávěla a sepsala moje maminka Alena Šimová.

DCERA NA VDÁVÁNÍ
 Jeden sedlák měl dceru na vdávání. Potřeboval 

jí do výbavy udělat peřiny, ale neměli sedrané peří. 
Pozval tetičky, stařenky, kmotřenky a baby z ulice, 
aby došly k večeru k nim. Nachystal do izby lavice, 
židle a na stůl vysypal velků hromadu peří. Ženské 
posedaly kolem stolu a daly se do práce. Při draní 
se klevetilo o všeckém možném. Kdo s kým, která 
čeká děcko, kdo sa bude ženit a která vdávat atd. 
Každá věděla něco, ale nevěděly, že na hůře nad 
nimi chodí cigán a hledá, co by ukradl. Domeček 
už byl starý a potřeboval velké opravy. Strop byl 
dřevěný a za dlůhé roky prožraný červotočem. 

Najednů sa cigán propadl a spadl zrovna do izby 
na ten stůl a do té hromady peří. Peří se rozletělo, 
ženské začaly křičet a pištět a tím ještě víc to peří 
rozfůkaly. Cigán vyskočil z peří zrovna naproti hos-
podářa a duchapřítomně povídá: „Ná strýcu, k vám 
sa chodí hůrů?“ Než sa hospodář vzpamatoval, aby 
ho švácl čaganem, byl cigán za horama.

 Asi proto bývala před Dubňanama ta cedule, že 
cigánom je vstup zakázaný.

HALUŠKY
 Je tomu už hodně dávno, možná sto let nebo 

něco míň? Kdo ví. Tenkrát ještě po kuchyni ces-
tovala kde jaká havěť. Sem tam proběhla slepica, 
pes, nebo do dveří strčila hlavu koza. Lidé nebyli 
tak útlocitní a nějaké to zvířátko jim tolik nevadilo. 
Jednou když se blížil velký svátek, řekla maminka: 
„Zítra brzy vstaneme, pokrmíme dobytek, uvaříme 
mísu halušek se zelím, aby bylo k večeři, a půjde-
me do Hodonína na jarmark.“ Na druhý den ráno 
rychle podělali, jak řekli, mísu s haluškama postavili 
na stůl a přikryli utěrků, aby na ně nesedaly muchy 
a vyrazili k Hodonínu. Tehdá ještě autobus nejezdil 
a všude se chodilo pěšky. V járku kolem cesty si 
sbírali jahody a cesta hezky ubíhala. V Hodoníně 
bylo plno lidí jak o správném jarmarku a děckám 
se tam líbilo. Tatínek posadil děti na kolotoč, ma-
minka kúpila každému sodovku a kúsek tureckého 
medu, aby sa měly čím bavit. Děcka vřískali a měli 
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velikou radost. Čas utěkal. Najednou byla fůra 
hodin, a už museli spěchat dom, aby to stihli ještě 
do tmy. Ale nestihli. Měsíček jim hezky svítil na 
cestu, když dorazil dom. Ani nezapalovali svíčku. 
Vidět bylo od měsíčka a svíčka stojí peníze. Děti 
si posedaly ke stolu, maminka naložila každému 
na talířek žufánek halušek. Děcka s chuťů pojedly 
a chystaly se spat. Jen malá Mařenka se s haluška-
ma nějak šušnila. Nakonec se ozvala: „Mami, má 
haluška oči?““Ná ty trůbo“ odvětila maminka, „kde 
by haluška oči vzala.“ „Tož sem snědla brundibára“ 
odvětila malá Mařenka.

Žarošic do Zdravé Vody. Většinou to byli známí 
z minulých let a brali to jako samozřejmost. Domů 
se chodilo až na druhý den.

 Při jedné takové půti chytla procesí bůřka. Lilo 
jak z konve a tak se začali všecí vyslékat a ty pěkné 
šaty schovávat do nošky na záda a přikrývat deštní-
kem. Strýc co předříkával si vyslékl černé sametové 
gatě, svázal k sobě boty, zabalil všechno do uzlíku, 
dal na čagánek a dál předříkával litánie Loretánské. 
Gatě a boty měl na rameni, aby se mu nenamočily 
a na břuchu si druhů ruků vyhrnoval dlůhů košelu. 
„Zrcadlo spravedlnosti, oroduj za nás“, procesí 
všechno opakovalo „Stolice moudrosti, oroduj 
za nás“, procesí všechno opakovalo a v drobném 
dešti pokračovalo dál. V malém potůčku, který 
překračovali, se zrovna zdvihla voda. Strýc povytáhl 
košelu na břuchu aby se nenamočil a pokračoval: 
„Příčino naší radosti .....“ ozval se chichot. Strýc se 
honem otočil co se děje a to byl konec. Trenýrky 
se eště nenosily. 

KUBA
 Dubňany byly odjakživa muzikantská dědina. 

Kolik hospod tolik kapel, ba ještě víc a Když byly 
hody, tož v každej hospodě se vesele vyhrávalo. Ale 
všade tomu tak nebylo. V některých dědinách bylo 
muzikantů málo, tož si mezi sebů různě vypomáha-
li. Jedna kapela byla v dědině obzvlášť dobrá, tož ju 
všude zvali. Muzikanti byli jak jiskry a strýc kapelník 
čerstvý mladý ženáč byl ze všeckých najlepší. Hez-
ky urostlý, veselý, pro každů prču a nikdy nikoho 

DO ŽAROŠIC NA PŮŤ
 Každů druhů sobotu v září se chodilo do Žarošic 

na půť. Nastrójila se panenka Maria, navěšaly se 
kolem ní malované pentle, děvčata se nastrojily do 
krojů, sehnali se muzikanti a už se šlo. Přes každú 
dědinu šli všecí nastrojení a muzika vyhrávala 
Mariánské písně. Za dědinů se všecí povyslékaly, 
družičky si oblékly starší sukně a zástěry, maninky 
všechny parádní suknice zabalily do nošek a daly 
na záda. Před další dědinú se zase nastrojily a tak 
to šlo celů cestu. Když se z Dubňan vyšlo, brzo 
ráno celé procesí dorazilo do cíle kolem třetí 
hodiny odpoledne. V Žarošicích u kostela dělaly 
družičky poklony a v 18 hodin se dělal průvod ma-
tiček kolem kostela. Poté bylo požehnání. Půtníci 
měli většinou u někoho domluvené spaní. Někdo 
spal v místě a někdo chodil asi čtyři kilometry od 
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nezarmůtil. A jak uměl hrát na tu velků trůbu co 
sa jí říká heligón? No zkrátka takový muzikant sa 
musel hledat. Tož jednů, bylo to v říjnu, vyrazila tato 
partia hrát na hody do Vracova. Tenkrát sa chodi-
lo pěšky a aby to stihli, tož vyšli hned po obědě 
přes Ratíškovice do Vacenovic a lesem rovnů do 
Vracova. Byla neděla, počasí jim přálo, v lese bylo 
příjemně a cesta dobře ubíhala. Šlapalo jich osm 
a strýc kapelník na samém konci uviděl, že něco 
obcházajů. Dojďa blíž uviděl na cestičce veliké h..., 
no velkého Kubu aspoň tak sa to mezi slušnýma 
lidma říká a strýc kapelník slušný byl. Bylo vidět, že 
někoho prohnalo a jedl předtím hřiby, které moc 
nestrávil. Zastavil sa a povídá: „Tož chlapci zahraje-
me tomu Kubovi, když sme ho tu tak opuštěného 
našli, ať mu sirotkovi néni smutno“. Muzikanti 
protože byli taky veselé kopy si postůpali dokola 
a spustili polku, valčík a nakonec marš a hned zas 
vesele kráčali dál. Ale strýcovi sa zrovna rozvázala 
na botě šňůrka. Tehdá sa nosili šněrovací střevíce, 
tož si strýc klekl na koleno a šňůrku pečlivě zavázal. 
Hned kůsek od Kuby rostly dva krásné veličajzné 
hřiby kterých si nikdo nevšíml. Zatím co muzikanti 
trochu poodešli vytáhl strýc z kapce velký modrý 
kapesník a ty hřiby do něho zabalil. Strčil kapesník 
pod kabát a rázně vykročil, aby kamarádů dohonil. 
Netrvalo dlůho a byli ve Vracově. Před dědínu sa 
na chvílu zastavili a ptali sa strýca který cosi kutil 
u potoka co v tom lese tak dlůho dělal. „ Ale tož, 
nemohl sem tam toho Kubu nechat tak ležet na 
prostředku cesty. Byl plný hřibů, tož sem ho hodil 

dál do lesa ať sa rozrostů“, pravil strýc šibalsky 
a vydal se dál do dědiny. Před hospodů zahráli, 
aby bylo slyšet, že už dorazili a omladina se začala 
scházat. Zachvílu bylo všude veselo. Muzikanti vy-
hrávali, mládež tancovala, zpívala a výskala tak jak 
to na správných hodech má být. K večeru se strýc 
potichučky vytratil od muzikantů a šup do kuchy-
ně zeptat se pani hospodské, esli by jim nemohla 
k večeři udělat hřiby. „Ja, co bych nemohla, ale kdo 
mě včíl na ně půjde?“ „Nikdo na ně nemusí chodit. 
Já jich tu mám už aj nakrájané,“ povídajů strýc.“No 
když je to tak, tož proč né!“ řekla hospodská. Mrkla 
na huby a viděla, že pro osm chlapů je jich nějak 
málo. Ale dobrá hospodyňka si dycky poradí. Vzala 
tři velké cibule, pĺkla do toho deset vajec a už nésla 
kastrol praženice aj s nakrájaným chlebem na stůl. 
Strýca nějak rozbolel žalůdek a povídajů: „Chlapi 
jeste mě jaksi není dobře, já si musím dat nejdřív 
štamprlu“ a odešel do šenku. Za chvílu sa vrátil, 
všecí si utírali od praženice huby, nejdřív se podíval 
do kastróla, tam prázdno, potom trochu rozmrzele 
mrkl na kamarádů a povídá: „Ná chlapi, a já sem 
tomu Kubovi nehrál, že ste mně nic nenechali?“

ZABÍJAČKA
 Stalo se asi před sto lety. V Dubňanech žil sedlák, 

který byl zámožnější než ti druzí. Měl vykrmené ve-
liké prase a chtěl ho zabít. Pozháněl si všechny věci 
které jsou při zabíjačce potřeba. Objednal si řezní-
ka, připravil kroupy, špilky, koření, nachystal velké 
necky a dva kotle na vaření. Brzy ráno se všichni 
sešli, dali si po štamprlách a pustili se s chutí do 
práce. Řezník zapíchl prase, hospodyňka pochytala 
krev, aby bylo co dávat do jelit, chlapi hodili čuníka 
do necek a už to jelo. Nejdřív v neckách posypali 
prase smolou, spařili vřelou vodou a zvonečkama 
oškrabovali. Ženské topily pod kotlama a vařily 
hlavu. Vůně vařené hlavy se nesla po celej ulici. Co 
čert nechtěl, zrovna jel přes dědinu vůz s cikánskou 
rodinou. Starý cikán krůtil nosem a natahoval tu 
vůni. „Děcka tady sa zabíjá. Večer budete mnět 
zabíjačku.“ Hned za dědinů rozložili tábor a čekali 
na večer. Sedlák se tumloval, aby měl zabíjačku 
brzy hotovů a stihl to do tmy. Jenomže stala se 
v ten okamžik věc nejméně vhodná. Umřela jim 
stařenka. Co včíl. Práca byla na půl rozdělaná a na 
stařenku nebyl čas. Vypláchli necky od paření, 
vytřeli do sucha a stařenku tam uložili. Zanésli 
ju do komory aby byla v chladnu a necky přikryli 
plachtů. Všecí to pořádně zapili a dali sa znovu do 
práce. Řezník nadělal jitrnice, jelita, napěchoval 
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presbuřta, rozporcoval maso a sádlo si nechali 
že sa vyškračí až na druhý den. Naskládali všecko 
do druhých necek a škopků, pořádně pozakrývali 
plachtů a odnésli do komory do chladna. Byla už 
skoro tma. Chlapi všechno pořádně zapili a rozešli 
sa dom. Lidé byli za celý den utahaní a unavení tož 
brzy usnuli. A včíl nastala doba pro cikána. Kráčel 
dědinů a podle čuchu hledal kde sa to zabíjalo. 
Pro případ si vzal sebů nejstaršího kluka. Ve dvoch 
sa to lepší táhne a aspoň se něčemu přiučí. „Tu 
to je. Tady to krásně voní.“ Opatrně otevřeli okno 
a vlézli do komory. Byli tam dvoje přikryté necky. 
Drapli ty plnější, prosůkali je oknem potichu ven 
aby nikoho nevzbudili a utěkali přes dědinu do 
tábora. Početná skupina malých aj větších děcek 
už na ně čekala. Položili necky na zem, jeden syn 
už brůsil nůž. Odhodili plachtu a div, že je netrefil 
šlak. V neckách ležela stařenka. Cikáni v děsivém 
úleku a řevu naskákali na vůz a s hrůzou v očích 
ujížděli pryč. Určitě na takovou zabíjačku do smrti 
nezapomněli.

DO VAMBEŘIC NA PŮŤ
 Je tomu už hodně dávno když si jeden staře-

ček z Dubňan řekl, že by si zašel, než umře, do 
Vambeřic na půť. Sů už dost starý a eště tam 
nikdá nebyl. Věděl, že je to dost daleko kdesi až 
u Náchoda v Polsku, ale nohy ho eště nebolá, tož 

co by sa nepodíval. Oznámil to celéj rodině aby 
ho nehledali a nemysleli si, že sa ztratil. Nachystal 
si pěknej měkej slámy, nastříhal si ju do bot, aby 
sa mu pěkně šlapalo a brzy ráno vyšel. Po chvílce 
cítil, že ho trochu tlačí pravý bot. „Ale to nic, to 
přestane“ pravil si a šlapal dál. V ruksaku si nésl 
pecen chleba, velký kus špeku, kus tvarohu a pár 
uvařených vajec a eště cosi ve flašce. Těžké to bylo 
dost, ale stařeček ukrajoval a pojídal a ruksak se 
stával lehčí a lehčí. Cesta ubíhala. Chvilku se vezl 
s formanem na vozu, chvílu šel zase pěšky a tak 
to střídal až do cíle. Ve Vambeřicích sa stařečko-
vi líbilo. Navštívil bohoslužby, děckám nakůpil 
sladkosti, stařence pěkný růženec, pár svatých 
obrázků a na druhý den se zase vydal nazpátek. 
Za 10 dní se stařeček vrátil z půti dom a hned se 
k němu sešla celá rodina. „Tož stařečku jak bylo 
a jak sa vám šlapalo“? „Ále tož, šlo sa dobře, enom 
mě celů cestu tlačil pravý bot.“ Když si stařeček 
sedli, vyzuli bot a vysypali tú sešlapanů slámu, ke 
svému překvapení vypadly aj nožnice. Tož tak. Ty 
si tam stařeček zapomněl, když se chystal na půť 
a střihal slámu.

Za příspěvek do dubňanského zpravodaje 
děkujeme panu Aleši Šimovi z Ratíškovic
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Pro zdraví - protáčejte mozkové závity
Zdravý životní styl a mentální trénink pomáhají udržovat paměť v kondici v každém věku, zejména 
máme-li profesi, při níž vykonáváme jednostranně zaměřenou činnost. Neurologové zjistili, že k úbytku 
neuronů dochází především ve chvíli, kdy mozek nedostává nové podněty. Z jejich doporučení jsme vybrali 
několik tipů, které jsou individuální a velmi jednoduché.

1. Počítejte bez kalkulačky
Jedním z účinných a přitom jednoduchých 

způsobů cvičení je počítání zpaměti. Na našich 
pracovištích je k takovému cvičení jistě příleži-
tostí dostatek. Připravit si můžete i jiné libovolné 
matematické úlohy nebo si uspořádat v kanceláři 
vlastní „matematickou olympiádu“. Paměť a sou-
středění ale trénujeme i nevědomky při nákupech 
přepočítáváním položek na účtence.

2. Pište texty rukou
Vzpomenete si, kdy jste naposledy napsali nějaký 

delší souvislý text? Tedy něco jiného než poznámky 
k tomu, co je třeba nakoupit v obchodě? Ano, pro 
ruční psaní není důvod. Všechno dokážeme čitelně 
a úhledně napsat pomocí počítačové klávesnice. 
Škoda. Spojení práce mozku a vykružování pís-
menek rukou na papír je velmi účinnou metodou 
trénování paměti a soustředění.

3. Luštěte rébusy, hlavolamy a křížovky
Luštění rébusů, hlavolamů a křížovek nebo hraní 

různých her se slovy představuje pro mnoho lidí 
především zábavu. Jsou to však činnosti, které 
velmi účinně stimulují mozek a posilují paměť 
i schopnost soustředit se. Ostatně luštění kří-
žovek v zahraničních časopisech se doporučuje 
i studentům cizích jazyků jako příjemná a přitom 
spolehlivá metoda.

4. Složte si puzzle
Možná že se vám skládání puzzle jeví jako příliš 

dětinské, ale není tomu tak. Váš mozek vás za ta-
kové cvičení pochválí, protože klade nároky jak na 
motorické schopnosti a ovládání prstů, tak rozvíjí 
představivost a přiměje zapamatovat si, který pr-
vek kam může pasovat. Je to výborný podnět pro 
zvýšení mozkové činnosti. Puzzle nemají chybět 
v žádném šuplíku a kancelářském stole.

5. Opakované činnosti dělejte poslepu
Velkou řadu činností, které provádíme v průbě-

hu dne, děláme naprosto automaticky. Příkladem 

může být odemykání a zamykání bytových dveří, 
žehlení, zapínání počítače a podobně. Pokud 
člověk u takové činnosti zavře oči, musí se opět 
soustředit na své pohyby a zapojí i centrum paměti. 
Najděte si takovou činnost v kanceláři a vyzkou-
šejte si to. Květiny však raději zalévejte s očima 
otevřenýma.

6. Měňte vžité návyky
Přistihli jste se, že ze zastávky autobusu k do-

movním dveřím chodíte stále stejnou cestou? I to 
vás vede k myšlenkové lenosti a oslabování paměti. 
Zkuste svoji trasu změnit i za cenu toho, že bude 
cesta delší a i potrvá déle. Ostatně když přidáte na 
tempu, pomůže svižná procházka nejen vaší mysli, 
ale i fyzické zdatnosti. Třeba si přitom všimnete, jak 
se vaše nejbližší okolí v čase proměňuje.

7. Vařte podle nových receptů
Není třeba nové recepty vymýšlet. Stačí používat 

ty, které máme, a často je obměňovat. Při zkoušení 
nových postupů, a to nejen při vaření, člověk zapo-
juje současně více smyslů a tím je efekt posilování 
paměti a soustředění maximální. Navíc je výsledek 
takového činění příjemný nejen pro vás, ale i pro 
ty, s nimiž se o něj podělíte.

Mgr. Anděla Nedvědíková
členka rady města
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Aktivizační program pro seniory

VÍTÁNÍ JARA 
– probouzení přírody

Jaro je nejkrásnější roční ob-
dobí. A právě v tomto čase, hned 
na začátku dubna, se uskutečnilo 
na Kulturním informačním cen-
tru setkání seniorů. Po dlouhé 
době, kdy všechno běželo v mi-
mořádném režimu, společenské, 
kulturní a sportovní akce byly 
zrušeny a setkávání osob bylo 
omezeno jen na nejnutnější 
míru, jsme se konečně sešli. Ve 
spolupráci se Sociálně -psychi-
atrickým centrem Fénix o.p.s. 
Kyjov byl připraven aktivizační 
program pro seniory, s různým 
typem postižení nebo omezení, 
na téma JARO.

Pracovnice v těchto sociálních 
službách paní Hana Olivová 
a paní Marie Budíková se posta-
raly o pestrý program. Zajímavé 
a poučné bylo hned na začátku 
povídání o jaru. Kdy se příroda 
probouzí, rozkvétá, den se pro-
dlužuje a otepluje, jaká barva 
vládne jaru, jaké jsou první jarní 

květiny… Vše s názorným příkla-
dem a ukázkou. Všichni se aktiv-
ně zapojovali, luštili jarní kvízy, 
kde procvičovali paměť a tréno-
vali pozornost. Když někdo něco 
nevěděl, radili si a pomáhali. 
Další aktivitou bylo vyprávění 
o léčivých bylinkách, které bylo 
spojeno s ochutnávkou kávy 
ze sušeného kořene pampe-
lišky. Káva neobsahuje kofein 
a je bohatým zdrojem vlákniny 
a antioxidantů. Následně si naši 
senioři vyzkoušeli poznávat jarní 
květiny se zavázanýma očima, 
kde se všichni pobavili a zasmáli.

Na závěr se s chutí pustili do 
tvoření jarních věnečků. Na výběr 
měli velké množství barevných 
stuh, květin a různých dekorací. 
Zde si mohli procvičit jemnou 
motoriku, kterou je velmi dů-
ležité v tomto věku zlepšovat 
a udržovat. Krásné jarní výtvory 
si mohl každý odnést domů. Toto 
příjemné posezení, které velmi 
rychle uteklo, bylo ukončeno 
zpíváním písniček o jaru.

Věřím, že tento aktivizační 
program, který se zaměřuje na 
udržení soběstačnosti seniorů, 
trénování kognitivních (pozná-
vacích) funkcí, bylo pro všechny 
přínosem, potěšením a takovým 
malým pohlazením po duši.

MÁJ – lásky čas
Byl pozdní večer – první máj,
večerní máj – byl lásky čas…

I ten, kdo není fanouškem po-
ezie, tato slova básnické skladby 
Karla Hynka Máchy vydané 
poprvé 23. dubna 1836, určitě 
zná. A právě touto básní jsme se 
přivítali v tomto měsíci na dru-
hém setkání seniorů. I když účast 
nebyla v tak hojném počtu, bylo 
to příjemné a zajímavé posezení.

Zavzpomínali jsme společně 
jaké svátky a události máme 
v měsíci květnu. Připomněli jsme 
si bylinky typické pro tuto dobu, 
jejich účinky na naše zdraví. Pod-
pořili a procvičili si tak smyslové 
funkce – vnímání barev, zvuků, 
dotyků, vůní i chuti. 

Opět se trénovala paměť a po-
zornost pomocí pracovních listů. 
Kdo chtěl, tak seřazoval jména 
podle abecedy, spojoval jména 
rodová a druhová. A zbyl i čas 
na kreativní činnost. Kdy si každý 
vystřihl z papíru červené srdce, 
které si nazdobil a odnesl domů.

Rozloučili jsme se tradičně 
písní a věřím, že toto pozitivní 
ladění nám vydrží do dalšího 
setkání.

Závěrem děkuji Radě města, 
že podpořila tento program pro 
seniory.

Petra Kohoutová 
zastupitelka
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Společenská kronika
Vítání občánků

V sobotu 23. dubna a 14. května patřila obřadní síň městského úřadu našim nejmenším. Rodiče se 
svými narozenými dětmi se sešli u slavnostního Vítání nových občánků. Za přítomnosti paní Renaty 
Prokopenkové, místostarostky města, žaček Základní umělecké školy Dubňany a dětí z Mateřské školy 
I na ul. Hornická  byly přivítány a do Pamětní knihy zapsány tyto děti:

Alex Bašta Sára Horáková
Soňa Zelinková  Tobiáš Tuška
Elena Lahodná  Airi Osmani
Kateřina Lipková  Jakub Julínek
Ella Koláčková  Šimon Sprušanský
Sebastian Volf  Ondřej Černý
Aneta Vojtková  Šárka Brožová
Kryštof Řihák  Viktorie Hanáková
Emma Eve Kundratová Tobiáš Novák
Kateřina Trávníčková  Marie Foltýnová
Kateřina Pluháčková  Zara Elizabeth Glemba
Damián Králíček  Markéta Ilčíková

Rodičům a jejich dětem přejeme mnoho štěstí, radosti a vzájemné lásky.
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Zlatá svatba

Nejstarší občan slavil

V sobotu 16. dubna proběhla v obřadní síni 
městského úřadu zlatá svatba. Manželé Eva                   
a Václav Ilčíkovi se zde sešli se svou rodinou a při-
pomněli si významný životní okamžik, kdy si jako 
před 50 lety řekli své ANO. Obřad provedl starosta 
města pan František Tříska.

5. května oslavil své životní jubileum 100 let náš 
spoluobčan pan František Seidl. Narodil se v Ru-
munsku ve městě Eibenthal. Během války odešel 
do tehdejšího Československa a později se usadil 
v našem městě, kde se svojí ženou založil rodinu. 
Celý život pracoval v místních dolech a na tu dobu 
neustále vzpomíná. I ve svém pokročilém věku je 

stále plný energie, rád se stará o svoji zahrádku 
a zazpívá si nějakou tu hezkou písničku. 

Panu Seidlovi byli k jeho životnímu jubileu 
popřát zástupci města starosta František Tříska           
a místostarostka Renata Prokopenková. Předali 
mu věcný dar a popřáli do dalších let pevné zdraví 
a hodně životního elánu. 
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Rozloučili jsme se s těmito občany

Anna Vacenovská 87 let  Jaroslav Neumajer 65 let
Ladislav Vavruša 73 let Marie Kolářová 76 let
Václav Kordula 82 let Štěpán Kraml 85 let
Marie Řiháková 88 let Božena Zacharová 81 let
Květoslava Kučerová 87 let Jaroslav Režný 59 let  
Stanislav Šťastný 79 let Antonie Kačenová 83 let
Oldřich Jestřáb 79 let Anna Harcová 78 let
Václav Furian 73 let Radomír Sedlář 39 let
Igor Běloch 57 let Marie Chládková  83 let

Setkání jubilantů
V pátek 20. května proběhlo v sále Kulturního 

domu setkání jubilantů. Po dvouleté přestávce 
přišli své jubileum dodatečně oslavit hned dva 
ročníky společně - 1945 a 1946. Tohoto setkání 
se zúčastnili jubilanti spolu se svými partnery, 
z toho 30 jubilantů z ročníku 1945 a 30 jubilantů 
z ročníku 1946. 

Úvodem všechny přítomné přivítala místosta-
rostka paní Renata Prokopenková. Poté vystou-
pili se svým krásným programem děti z Mateřské 

školy I pod vedením paní učitelky Anežky Herkové 
a paní ředitelky Jany Ilčíkové. Starosta města 
pan František Tříska se se všemi krátce pozdravil 
a provedl slavnostní přípitek. Po společném obědě 
proběhlo focení před městským úřadem a po něm 
už následovala volná zábava. K tanci a poslechu 
hrála skupina Patriot. Věříme, že každý z tohoto 
krásného odpoledne odcházel s příjemným poci-
tem a přejeme ještě jednou všem jubilantům vše 
nejlepší do dalších let.
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Střípky ze života farnosti
Poděkování „za Ukrajince“

Na dubňanské faře bydlí již druhá skupinka 
uprchlíků z Ukrajiny. Nejdříve tu byla babička, 
dcera a třináctiletý vnuk Kolja. Ti už mají práci 
a s pomocí svého zaměstnavatele našli i pronájem 
bytu v Hodoníně. Nyní jsou na faře dva mladí lidé 
s velmi vážně postiženým jedenáctiletým Maxem. 
Utekli z města Sumy, které leží asi 40 km od rus-
kých hranic. Velmi zajímavý článek o bitvě o Sumy, 
během které bylo toto čtvrtmilionové město zcela 
obklíčeno, najdete na Wikipedii (cs.wikipedia.org/
wiki/Bitva_o_Sumy). 

Moc děkuji všem, kteří jste nám první i druhou 
skupinku pomohli přijmout. Kdykoliv jsme cokoliv 
pro ně potřebovali, stačilo to dát na Facebook, 
a většinou ještě tentýž den jsme to pro ně měli! 
Ať vám to Pán Bůh odplatí!

otec Pavel Zahradníček

Koronavirus polevil, hurá na pouť!
Dne 14. května se farní společenství z Dubňan 

vydalo do Žďáru nad Sázavou. Navštívili jsme 
Baziliku minor Nanebevzetí Panny Marie a sv. 
Mikuláše. Kromě krásné krajiny s mnoha rybníčky 
nás vítal otec Vladimír Záleský, tamní farář. Provedl 
nás i přes krásnou zahradu a poutavě povyprávěl 
o historii areálu. Když se nám podařilo zdolat 
výšlap po schodech, objevil se před námi poutní 
kostel svatého Jana Nepomuckého na Zelené 
hoře (památka UNESCO!). Mladá průvodkyně nás 
seznámila se skutečností, že podnět ke stavbě 
vyšel od ždárského opata Jana Vejmluvy, velkého 
ctitele svatého Jana Nepomuckého, a projektem 
stavby pověřil slavného architekta Jana Blažeje 
Santiniho. Podivili jsme se, když líčila, jak světcův 
jazyk, namalovaný ve středu kopule (připomíná, 
že Jan Nepomucký neprozradil zpovědní tajem-
ství) pokládají návštěvníci za nanuk, a dokonce za 
rogalo... Odjížděli jsme ze Zelené hory s krásným 
zážitkem a pěknou vzpomínkou.

Milan Macháček
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Na exkurzi v kostele a na kávě na faře
Ženy ze spolku Senior 24. května navštívily 

dubňanský kostel zasvěcený svatému Josefu. Otec 
Pavel nám povyprávěl o historii kostela a sochách 
svatých. Zjistily jsme, že kamenný „pultík“, ze kte-
rého se předčítá Boží slovo, se nazývá „ambon“ 
- stůl Božího slova. Po výkladu jsme byly pozvané 
na kafíčko a nanuk na faru. Protože bylo hezky, 
mohly jsme posedět na farní zahradě.

Bylo to velmi příjemné odpoledne a už se těšíme 
na příští návštěvu, kdy nám paní Spěváková, mj. 
i varhanice, řekne něco o zdejších varhanách.

Lenka Macková

Dvoudenní na faře (DvoNaF)
Letošní DvoNaF se uskutečnil 27. a 28. května, 

kde se shromáždilo 12 dětí ve věku od 5 do 11 let 
a pět mládežníků, kteří pomáhali s programem. 
Jako i v předcházejících letech nemohla chybět 
stezka odvahy a hororové příběhy našeho duchov-
ního otce Pavla. Po celé dva dny nás provázelo 
téma s názvem: „Zrno a obilný klas“. Děti si pospolu 
užily táborák, soutěže a společné povídání nad 
biblickými podobenstvími. Doufáme a věříme, že 
se podařilo zasít několik semínek přátelství, lásky 
k Bohu a statečnosti, protože i když DvoNaF pro-
bíhá každý rok (a letos plánujeme ještě i srpnový), 
vždycky je něčím originální a překvapivý.

Danka Trachtulcová a Eva Fiedlerová



36

Z RADNICE • ČERVEN | 2022

Putovalo se po zaniklých vesničkách
Turistický pochod „ Zaniklé vesničky na Dubňan-

sku“ přilákal dne 26. března celkem 122 odhodla-
ných turistů na dvě trasy. Pro náročnější 18 kilo-
metrová vedoucí k zaniklé vesničce Jarohněvice za 
jarohněvickým rybníkem směrem k Mistřínu poblíž 
Kyjovky. Na místě samém lze dodnes najít úlomky 
keramiky z období 12. - 15. století. Zde po výkladu 
pravděpodobné historie místa panem Miroslavem 
Chludilem zdatnější turisté pokračovali kolem pís-
kovny v Mistříně lesíkem ke druhé zaniklé vesničce 
Mokronosy, některé prameny uvádějí Mokroňo-
vice, nedaleko od Šardic. Na tomto místě byly 
nalezeny rovněž cenné památky a kromě jiného 
zbytky dřevěné studny, která je v současné době 
po rekonstrukci v muzeu obce Hovorany. Nyní se 
tu nachází unikátní mokřad s pozorovatelnami 
vybudovaný Ing. Petrem Maradou, soukromým 
zemědělcem, který se zasazuje o citlivý přístup 
a ochranu krajiny. Za to obdržel také ocenění ČR za 
péči o krajinu za rok 2021. Jeho výklad přiblížil zá-
jemcům cíl tohoto projektu, udržitelné zemědělství 
a ochrana přírody. Po nabídnuté kávě a možnosti 
si tu opéct špekáčky, se unaveným výletníkům do 
cíle kráčelo o něco lépe. V pivnici U Kače byl cíl 
delší trasy korunován povídáním o výrobě piva 
Dubňák a možností degustace tohoto zlatavého 
moku v místním minipivovaru,

Kratší trasa – 10 km byla zejména pro děti zpes-
třena hrami, hádankami a soutěžemi, které velmi 
kreativně připravila Petra Monaghan. V cíli, v re-
stauraci pana Horáka v Jarohněvicích, děti dostaly 
diplom a malou odměnu.

Jestli nám zdraví a nohy dovolí, můžeme se 
těšit příští jaro na pokračování s názvem Zaniklé 
vesničky 2, tentokrát k Jiříkovicím.

Marie Tomanová
za Klub českých turistů Hodonín
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V Ptačím parku Kosteliska se pase uherský 
stepní skot

S péčí o ptačí park Kosteliska České společnosti 
ornitologické (ČSO) nám od března letošního roku 
pomáhají čtyři krávy uherského stepního skotu. 
Kosteliska se stávají druhým ptačím parkem po 
Josefovských loukách (Josefov u Jaroměře), kde 
pastvu velkých kopytníků zavádíme. Spásáním 
a rozdupáváním luk přispějí k tomu, aby se na 
lokalitě dařilo ptákům a dalším živočichům i vzác-
ným rostlinám. Na 8,5 hektarech se budou krávy 
pást celoročně.

V šedesátých letech 20. století uherský stepní 
skot téměř vyhynul, kdy zůstalo posledních 470 je-
dinců. Z biogeografického hlediska pochází z Pa-
nonské oblasti, jehož jsou Kosteliska součástí. Je 
nenáročný, dlouhověký a odolný proti nemocem. 
Skvěle se hodí k péči o pestrou škálu biotopů, od 
suchých po podmáčené.

Krávy na Kosteliskách pocházejí z ptačí oblasti 
Senianske rybníky, o kterou pečuje Slovenská 
ornitologická společnost. I díky pastvě uherského 
stepního skotu je tato východoslovenská lokalita 
rájem pro ptactvo. Právě spásání luk velkým do-
bytkem je nejefektivnější a trvale udržitelný nástroj 
pro péči o chráněná území, který nelze nahradit 
žádnými mechanismy.

Prioritními druhy jsou na Kosteliskách ptáci 
(aktuálně zjištěno 180 druhů), ale cílem je vytvá-

řet vhodné podmínky i pro další vzácné druhy 
rostlin a živočichů. To vše probíhá v úzké spolu-
práci s městem Dubňany a Biologickým centrem 
Akademie věd ČR. Pastva uherského stepního 
skotu probíhá také díky spolupráci s Rybářstvím 
Hodonín a.s.

Kromě dovezení krav proběhly letos v ptačím 
parku také další výraznější změny. Zejména na 
druhé pastvině „Na Bani“, kde jsme na hlavu oře-
zali další vrby, vyřezali náletové dřeviny a pastvinu 
tak více otevřeli. Po vykácení náletových dřevin 
následovalo vytažení pařezů pomocí traktoru, 
úprava terénu a vykopání tůní pro obojživelníky. 
Aktuálně se Na Bani pase stádo ovcí a koz, které 
nám zde pomáhají regulovat početně rostoucí 
invazní zlatobýl obrovský.

Návštěvníky Kostelisek bychom chtěli požá-
dat, aby drželi své psy na vodítkách a zvířata 
v ohradách nekrmili. Děkujeme!

Ondřej Ryška

„Tento projekt byl podpořen grantem z Norských 
fondů.“/„Supported by grant from the people of 
Norway.“

Rodinky hus velkých na Obecní pastvině s uherským stepním skotem
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Několik desítek pozemků v Dubňanech 
čeká na majitele

V České republice se nachází téměř 200 000 po-
zemků bez majitele. Označení „bez majitele“ není 
přesné, protože v katastru nemovitostí je vlastník 
uveden – stát ho ovšem nedokáže najít. Užívá 
se termínu nedostatečně identifikovaný vlastník 
(NIV). Nejčastěji proto, že zemřel a nebylo vyřízeno 
dědictví; případně protože původní majitel emi-
groval do zahraničí. Je totiž povinností vlastníka 
informovat stát o tom, že pozemek změnil majitele. 
Pokud na to nový vlastník zapomněl, může se stát, 
že dnes hospodaří v dobré víře na pozemku, který 
podědil, ale protože o tom nedal vědět na kata-
strální úřad, pozemek mu ve skutečnosti nepatří. 

Tyto pozemky, pokud se o ně právoplatní ma-
jitelé nepřihlásí, propadnou prvního ledna roku 
2024 státu. Jedná se přitom o majetek v hodnotě 
miliard korun.

Několik desítek takových pozemků se nachází 
i v Dubňanech - jedná se o více než 34 hektarů 
polí a lesů. Při nahlédnutí do seznamu pozemků 
a jejich posledních majitelů najdeme řadu jmen, 
která se v Dubňanech vyskytují i dnes – Příkazský, 

Blaha, Toman, Kalábková, Miléř, Hanák, Chludil, 
Belka, Nesvadbová a další. Je tedy velká šance, 
že se podaří najít žijící příbuzné a pozemky státu 
nepropadnou.

Na stránkách Úřadu pro zastupování státu ve 
věcech majetkových (ÚZSVM) naleznete aktuální 
seznam pozemků a můžete se podívat, zda tam 
nejsou pozemky vašich příbuzných. Pokud takové 
pozemky najdete, kontaktuje Hodonínské praco-
viště ÚZSVM a domluvte se s nimi na postupu. 
V případě, že původní majitel/ka nežije, budete 
určitě potřebovat jeho/její úmrtní list, aby mohlo 
být zahájeno dodatečné dědické řízení.

Pokud vaše rodina žije v Dubňanech už něko-
lik generací, určitě si najděte chvilku a seznam 
pozemků si prolistujte, protože šance, že mezi 
pozemky s tzv. nedostatečně identifikovaným 
vlastníkem bude alespoň jeden, který patří vašemu 
vzdálenému příbuznému, je poměrně vysoká.

Mgr. Michal Švagerka, MBA, LL.M.
zastupitel 

Užitečné odkazy:

Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových, pracoviště Hodonín:
Adresa: Štefánikova 28, 695 01 Hodonín
Telefon: 518 398 431
E-mail: pavla.kenova@uzsvm.cz

Vyhledávač majetku s nedostatečně identifikovanými vlastníky: https://zpravy.aktualne.cz/finance/
uzsvm-vyhledavac/r~4cc08e7860a811eb9d74ac1f6b220ee8/ 

Vyhledávání pozemků podle jména (zde můžete najít pozemky v jiných obcích po svých předcích):
https://regiony.kurzy.cz/katastr/uzsvm

Brožura, jak postupovat, abych zjistil, zda mám nárok na pozemek s nedostatečně identifikovaným 
vlastníkem:
https://www.uzsvm.cz/prilohy/brozura_NIV.pdf 
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Sbor dobrovolných hasičů Dubňany
Historie SDH Dubňany sahá až do roku 1888, 

kdy byl náš sbor založen. Aktuální členská základna 
čítá 96 členů sboru z toho je 38 dětí a dorostenců, 
a 58 mužů, žen a zasloužilých hasičů. Začneme tím, 
na čem nám záleží nejvíc – na dětech. 

U nejmenších dbáme na nabývání vědomostí 
v co nejširším okruhu – s našimi mladými hasiči 
tedy trénujeme různé druhy štafet a požární útok, 
není nám cizí ani závod branný. 

Mladí hasiči, požární útok, Závody Petrov 2022 
Foto: Patrik Biegun

Mladí hasiči, požární útok, Závody Petrov 2022 
Foto: Patrik Biegun

Mladí hasiči, nástup teamů, Závody Petrov 2022 
Foto: Patrik Biegun

Díky všem těmto disciplínám děti získají zku-
šenosti v hasičském prostředí a osahají si tech-
niku, která se k nim vztahuje (hadice, proudnice, 
hydranty…), naučí se také zdravovědu spojenou 
s poskytnutím první pomoci úměrné jejich věku 
či orientaci podle mapy.

Mladí hasiči a trenéři, Závody Petrov 2022, foto: Martin Ott
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Jakmile si děti tyto disciplíny osahají, na nic 
nečekáme a vyrážíme s nimi na soutěže, kde mo-
hou nabrat cenné sportovní zkušenosti, ale také 
navázat nová přátelství s dětmi z ostatních sborů. 
Naše děti, které jsme pro hasičskou aktivitu nadchli 
při poslední přednášce ve škole, už mají několik 
soutěží za sebou, a spolu se zvětšujícím se počtem 
absolvovaných soutěží se zlepšují i jejich výkony.

Jako dobrovolní hasiči se věnujeme mnoha ko-
lektivním aktivitám, mezi které patří také požární 
sport. A co všechno takový sport obnáší?

Pokud nám počasí nepřeje a znemožní nám 
trénink na venkovním hřišti, zamíříme s dětmi na 
hasičskou zbrojnici, kde jim předvádíme výjez-
dovou techniku a její využití v praxi, nechybí ani 
teoretické doplňování znalostí, které děti později 
využijí právě při pravidelnějším styku s technikou, 
se kterou vyrážíme k zásahu.

Našim hnacím motorem jsou také dorostenci. 
Naši kluci a holky se v rámci sportovních aktivit 
věnují převážně požárnímu útoku. Sedmička 
statečných běžců druhým rokem objíždí soutěže 
pořádané Břeclavskou hasičskou ligo. V prvním 
ročníku, kterého se zúčastnili, ve své kategorii vy-
bojovali celkové čtvrté místo za umístění v soutěži. 
Letos si brousí zuby na jednu z medailových příček, 
tak doufejme, že se jim podaří uspět.

Dorostenci se ale nevěnují jen sportovním ak-
tivitám, angažují se ve veškerých aktivitách sboru 
– pomohli nám s přednáškou na základní škole, 
podílejí se na přípravách aktivit, které jako sbor 
chystáme pro všechny místní děti a jejich rodiče, 
a v neposlední řadě jsou také připravováni na to, 
aby se po dosažení plnoletosti stali výjezdovými 
hasiči. 

Mladí hasiči, štafeta 4x60m, Závody Petrov 2022 
Foto: Patrik Biegun

Mladí hasiči, štafeta 4x60m, Závody Petrov 2022 
Foto: Patrik Biegun

Dorost, Závody o putovní pohár města Dubňany 2021, 
2. Místo, foto: Filip Kratochvíla
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Proto s námi absolvují veškerá cvičení, která 
si připravíme – setkali se například s technikou 
zajištění se na laně, upoutání člověka na páteřní 
desku a jeho transport, při zinscenovaném požáru 
se dokonce sami (pouze za pomoci jednoho do-
spělého – řidiče) vypořádali s výjezdem k požáru. 

Poslední odnož našeho kolektivu tvoří dospělí 
hasiči. Ti si v mládí prošli stejnou cestou, jakou jsme 
vám představili v předchozích odstavcích. 

Někteří z nich se rozhodli vstoupit do výjezdové 
jednotky a jezdit k zásahům, jiní jsou pro nás opo-

Dorost, Závody o putovní pohár města Dubňany 2021  
Foto: Filip Kratochvíla

Stavba přístřešku na hasičské zbrojnici 2021 
Foto: Patrik Biegun

Dorost, Závody o putovní pohár města Dubňany 2021  
Foto: Filip Kratochvíla

Výcvik jednotky SDH 2021  
Foto: Jan Příkaský

Přednáška na ZŠ Dubňany 2022  
Foto: Patrik Biegun

Dorost, Hasičská brigáda 2022 
Foto: Patrik Biegun
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rou v jiných věcech. Ať už jde o hasiče, který jezdí 
k zásahům nebo o hasiče, který se sboru věnuje 
jiným způsobem, všichni jsou pro naše fungování 
stejně nezbytní. 

Jen tahle spolupráce mezi těmi, kdo k požárům 
jezdí a těmi, kdo ne, do našeho skvělého kolekti-
vu přinese rovnováhu, která je tolik potřebná ke 
správnému fungování.

Vojtěch Ošlejšek a Patrik Biegun
SDH Dubňany

Dubňanským hasičům přibyl do vybavení nový dopravní automobil Volkswagen Crafter 2,0 TDI. 
Dodavatelem je společnost PROSSAN CZ s.r.o. Podivín, cena vozidla 1 627 450 Kč včetně DPH.

Jednotka sboru dobrovolných hasičů Dubňany
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Škorpioni z FATR Dubňany soutěžili v Brně

Tým Gullivers Brno pořádal ve dnech 21. až 22. 
května velký turnaj s názvem „O pohár starosty 
Sokola Brno“. Naši Škorpioni byli jedním z 20 týmů, 
které se víkendového klání zúčastnily.

Odjelo 9 hráčů, z toho jedna statečná hráčka Luc-
ka a jedna úžasná gólmanka Emma. Naším prvním 
sobotním soupeřem byl FBS Olomouc. Podařilo se 
nám urvat vítězství o jeden gól a tak jsme si říkali, 
že by to takto mohlo jít i v dalších třech utkáních.

Bohužel nestalo se tak, Galaktikos Bratislava 
tvrdší hrou zaskočila některé hráče přesto, že 
hrají již několikátý turnaj. Pořád nejsme na tento 
styl hry dost silní a psychicky odolní ... modřina, 
spálenina, slzy a frustrace, dokonaly nesoustředě-
ný a chaotický styl hry z naší strany, který končil 
výhrou soupeře. Přesto jejich náskok nebyl nijak 
výrazný, i když nám se nepodařilo projít obranou 
a zakončit střelou do brány. Zato Brno Gullivers 
náskok rapidně zvýšil, nám se podařilo vstřelit gól, 
ale nebylo možné dohnat tak lépe technicky i stře-
lecky vybavené protihráče. Přesto, že jsme začali 
dostávat trošku za uši, atmosféra turnaje byla pro 
mnohé důležitější, než naše výsledky.

Trenéři i rodiče doufali, že poslední sobotní 
zápas bychom s Hradcem mohli uhrát v náš pro-
spěch. Bohužel se to opět ukázalo jen jako velké 
přání, stále chaotická neuspořádaná hra na hřišti, 
nepřesné nahrávky, smůla, kdy zvonily tyčky, to vše 
zřejmě mělo za následek další prohru tohoto dne.

Nechyběla nám však obrovská bojovnost, přes 
zranění, pády, jeli hráči pořád jako tank ... ale já 
říkám všeho s mírou, bojovnost je třeba, ale taky 
je potřeba hru zklidnit, přemýšlet, jestli je rozum-
né nahrávat obsazenému spoluhráči, a tak pořád 
dokola, co si opakujeme stále a stále 

Z turnajové soboty odvážíme jednu výhru.
V neděli v 8 h nás čekal další souboj s Florbalem 

Židenice. Čas vražedný, tempo našich borců mi-
nimální, zranění naší Lucky, kterou na pár střídání 
vyřadili ze hry, opět nebylo tím, co by náš tým 
nakoplo k podání lepšího výkonu. 

PSKC Okříšky byly naším posledním zápasem ne-
dělního dopoledne, velmi vyhrocený mač. Podařilo 
se vstřelit první gól, což bylo velké pozitivum pro 
celý tým a dodalo to chuť a sílu střílet dál. Náskok 
byl, ale soupeř se taky chtěl vytáhnout a tak dorov-
nal. Nádherný gól od Dominika Vaverky zasvištěl 
nad ramenem do šibenice židenické branky, stejně 
tak jako další gólové zakončení Michala, týmový 
duch se projevil a po zásluze si naši borci vydobyli 
vítězství.

Celkově snaha, bojovnost u nás je, nemáme 
v naší kategorii trénované gólmany, chytají hráči, 
běžně hrající v poli a drží celý tým v bráně velmi 
bravurně, děkujeme.

Hodně, hodně tréninků je potřeba, chuť se 
učit být florbalovým, týmovým hráčem a sám se 
florbalu věnovat i mimo trénink, jinak to nepůjde, 
každý sám na sobě musí chtít makat a vědět, co 
chce a jít si za tím, věřit sami v sebe a své schop-
nosti. Dovednosti se dostaví stejně jako úspěchy!

Děkujeme všem skvělým hráčům za reprezentaci 
a jejich skvělým rodičům za podporu. 

 Držíme vám děcka všechny palce a pěsti v další 
sezóně, budeme vaše výkony sledovat už jen z tri-
buny a na facebooku.

Děkujeme. 
Trenéři David Čížek a Julie Říhová
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Mažoretky Kelly Dubňany 

Medailové zisky - 12x zlato, 4x stříbro, 2x bronz a Pohár absolutního vítěze. 

Mažoretky Kelly Dubňany na Mistrovství republiky České mažoretkové a twirlingové federace v sobotu  
21. května v Čáslavi.
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Sportovní talent z mateřské školy na sídlišti
Emma Bokšová z Dubňan a její sportovní gymnastika a fitness

Emmička je talentovaná holčička, která chodí do 
školky na sídlišti. Teprve od září roku 2021 začala 
aktivně chodit do sportovní fitness gymnastiky 
v Hodoníně. Jejích předností k tomuto sportu si 
hned zpočátku všimly i její trenérky. V lednu se 
z přípravky dostala do A skupiny na sólové sou-
těžení. Emmička se 28. 5. 2022 účastnila závodů 
v Bratislavě. A nebyly to jen ledajaké závody. Jed-
nalo se o nominaci na Mistrovsví světa ve fitness 
gymnastice.

Emmička tvrdě trénovala a to se jí to vyplatilo. 
Ve své kategorii od 5-7 let se jako nejmladší účast-
nice závodu umístila na 1. místě. Nyní ji v červnu 
pravděpodobně čeká MS v Itálii. Budeme jí držet 
palce, ať to dobře dopadne 

Jana Ilčíková
ředitelka MŠ I
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Dnes vaří...
… peče knihovnice paní Dagmar Žurovcová

ČOKO-ČOKO DORTÍK, 
exkluzivní čokoládový nepečený cheesecake

• 1 balení BeBe sušenek
• 100 g másla 
• 500 g měkký tvaroh nízkotučný ve vaničce
• 250 ml smetany ke šlehání
• 300 g hořké čokolády na vaření

Poleva:
• 140 ml smetany ke šlehání
• 100 g čokolády na vaření

Postup:
Připravíme si menší dortovou formu, kterou 

vysteleme alobalem nebo potravinářskou folií. 
Sušenky rozdrobíme, přidáme rozpuštěné máslo 
a celou směs natlačíme na spodek formy, případně 
i do krajů.

V horké lázni nad parou si začneme rozpouštět 
hořkou čokoládu a mezitím si v misce rozmíchá-
me tvaroh, do kterého přilijeme 1 balení smetany 
ke šlehání. Důkladně promícháme. Rozpuštěnou 
čokoládu necháme chvíli vychladnout a smícháme 
s tvarohovou směsí. Celou směs nalejeme na při-
pravený korpus a pěkně uhladíme.

Krásný den si užijete, když si jej poskládáte z drobných radostí. K těm patří především dobré jídlo, pití, 
posezení s rodinou a kamarády, ale také například chvilka s hezkou knihou.
Pro chvíle letní pohody jsem si pro  Vás připravila tyto sladké recepty:

Poleva: 
Čokoládu opět rozpustíme nad parou, tentokrát 

ve smetaně ke šlehání. Po rozpuštění necháme 
chvíli vychladnout a ze začátku po lžících zalijeme 
celý dort. Zdobíme nejlépe čerstvým ovocem, ja-
kou jsou jahody, borůvky, nebo prostě co dům dal.

Dáme do lednice a necháme nejlépe přes noc 
odležet

SEMÍNKOVÉ KOPEČKY, 
zdravé a výborné

• 250 g slunečnicového semínka
• 250 g sezamu
• 100 g lněného semínka
• 9 lžic třtinového cukru
• 3 bílky

Semínka smícháme v míse dohromady, přidáme 
třtinový cukr a bílky. Vše promícháme a tvoří-
me malou lžičkou kopečky, které pečeme cca 
15–20 minut při 180°C na pečícím papíru.

Dobrou chuť přeje
Dagmar Žurovcová 

knihovnice
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